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 64 umowy wst´pne na dofinansowanie z Regional-
nego Programu Operacyjnego inwestycji zwiàzanych 
z ochronà Êrodowiska podpisane zosta∏y w Woje-
wódzkim Domu Kultury. Przedsi´wzi´cia zwiàzane 
z budowà ma∏ych zbiorników retencyjnych, sieci ka-
nalizacyjnych i wodociàgowych czy rekultywacjà tere-
nów poprzemys∏owych wsparte zostanà kwotà prawie 
280 mln z∏otych. To najwi´ksze z dotychczas przyzna-
nych dofinansowaƒ w ramach RPO.

 Gminy Solec Zdrój i Pacanów otrzymajà prawie 20 mln 
z∏otych na rozbudow´ sieci wodociàgowej i kanalizacyjnej, 
ponad 7,5 mln z∏ przeznaczonych zosta∏o na rekultywacj´ 
terenu po Zak∏adzie Chemicznym „Organika Benzyl” 
w Skar˝ysku Kamiennej, dofinansowanie otrzyma te˝
Zwiàzek Gmin Gór Âwi´tokrzyskich, m.in. na budow´ ka-
nalizacji na terenie gmin Nowa S∏upia i WaÊniów (6,7 mln z∏) 
oraz ̧ agów (5,8 mln z∏). Z kolei gmina Bogoria otrzyma 4 mln 
z∏ dotacji na budow´ zbiornika wodnego, a Bieliny 240 tys. z∏ 

Największe dofinansowanie
ze świętokrzyskiego RPO! 

Burmistrz W∏oszczowy Bart∏omiej Dorywalski 
ju˝ cieszy si´ na przysz∏à inwestycj´

na „Âwi´tokrzyski Szlak Paprocie” - Êcie˝k´ ekologicznà 
w otulinie Âwi´tokrzyskiego Parku Narodowego.

 Dotacje zosta∏y przyznane w ramach dzia∏aƒ: „Rozwój 
regionalnej infrastruktury ochrony Êrodowiska i energe-
tycznej” oraz „Rozwój systemów lokalnej infrastruktury 
ochrony Êrodowiska i energetycznej”. W ramach pierwsze-
go z dzia∏aƒ podpisano 32 preumowy na inwestycje o zna-
czeniu regionalnym. Dosta∏y one w sumie prawie 145,5 mln 
z∏otych dofinansowania z RPO (ca∏kowity koszt inwestycji
to 253,7 mln z∏). Z kolei 32 lokalne inwestycje w ochronie 
Êrodowiska Zarzàd Województwa wspar∏ kwotà 133,5 mln 
z∏ (ca∏y koszt tych przedsi´wzi´ç to 233,5 mln z∏).

 Podczas uroczystoÊci w Wojewódzkim Domu Kultury po-
pisano tak˝e 4 umowy finansowe. Trzy z nich dotyczà prze-
budowy dróg lokalnych w gminach Nowa S∏upia, Bli˝yn i Su-
chedniów (ta ostatnia gmina, na budow´ ulic i infrastruktury 
osiedla Jasna I i Jasna II w Suchedniowie otrzyma ponad 5 mln 

– Ciesz´ si´, ˝e jeden z najwi´kszych naborów skutkuje 
dziÊ podpisaniem preumów - mówi∏ Adam Jarubas

Zdrowych, pogodnych Âwiàt Wielkanocnych 
pe∏nych wiary, nadziei i mi∏oÊci,

radosnego, prawdziwie wiosennego nastroju,
serdecznych spotkaƒ w gronie rodziny i wÊród przyjació∏,

wzajemnej ˝yczliwoÊci oraz weso∏ego Alleluja
˝yczà

Przewodniczàcy Sejmiku
Województwa Âwi´tokrzyskiego

Tadeusz Kowalczyk

Marsza∏ek
Województwa Âwi´tokrzyskiego

Adam Jarubas
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z∏ z RPO), czwarty z projektów - „Nowa szko∏a konecka” – 
zwiàzany jest modernizacjà infrastruktury edukacyjnej oraz 
doposa˝eniem placówek szkolnych w powiecie koneckim. Na 
jego realizacj´ starostwo koneckie dosta∏o z Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego prawie 2 mln z∏otych dotacji.

 – Ciesz´ si´, ˝e jeden z najwi´kszych naborów skut-
kuje dziÊ podpisaniem preumów – powiedzia∏ podczas 
uroczystoÊci w Wojewódzkim Domu Kultury, marsza∏ek 
Adam Jarubas. – 64 projekty na 280 mln z∏otych to 
najwi´ksza jak do tej pory alokacja. Sieci wodociàgowe 

Samorzàdowcy wnikliwie studiujà 
podpisane dokumenty 

Uczestnicy uroczystoÊci w WDK

i kanalizacyjne to podstawowy standard we wspó∏czesnej 
gospodarce, dlatego na ten bardzo wa˝ny obszar przezna-
czamy tak du˝e pieniàdze. Tym bardziej, ˝e na efekty tych 
projektów czekajà mieszkaƒcy – podkreÊla∏ marsza∏ek. 
– Korzystajàc z okazji, chcia∏bym poinformowaç, ˝e 
zakontraktowaliÊmy ju˝ ponad 60% Êrodków w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego. Nieustannie 
podnosimy ten procent i mamy dzi´ki temu szans´ na 
dodatkowe Êrodki, które z krajowej rezerwy wykonania 
otrzyma pi´ç województw, najlepszych w wydatkowa-
niu unijnych pieni´dzy. Mam nadzieje, ˝e uda si´ si´gnàç 
po te dodatkowe fundusze – zapewnia∏ Adam Jarubas 
i jak mówi∏ - w tym celu stale og∏aszamy nabory wnio-
sków i podpisujemy kolejne umowy. Tak jak dziÊ - na 
infrastruktur´ wodociàgowà i kanalizacyjnà. Jutro z ko-
lei og∏osimy kolejny nabór na tworzenie kompleksowych 
terenów inwestycyjnych, w kwietniu planujemy II nabór 
na drogi a w maju nast´pny w ramach dzia∏ania 5.2 na 
edukacj´ i kultur´.

 - Mamy teraz dobry czas na og∏aszanie przetargów i roz-
poczynanie inwestycji - przekonywa∏ marsza∏ek. – Dlate-
go chcia∏bym z tego miejsca ˝yczyç Paƒstwu powodze-
nia w realizacji procedur przetargowych, tak byÊmy bez 
przeszkód i opóênieƒ mogli wydawaç unijne pieniàdze 
– zakoƒczy∏ marsza∏ek Adam Jarubas.

Przemys∏aw ChruÊciel

Wójt Solca Zdroju Adam Pa∏ys dzi´ki unijnym Êrodkom 
rozbuduje sieç wodociàgowà i kanalizacyjnà

Marcin Perz, Adam Jarubas i Marek Szczepanik

Za chwil´ pierwsi beneficjenci 
podpiszà pre-umowy
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Po zdrowie 
i wypoczynek
 Spokój, czyste powietrze i urocze zakàtki, a nade 
wszystko unikatowe walory lecznicze sprawiajà, ˝e 
Busko-Zdrój jest jednym z najch´tniej odwiedzanych 
miejscowoÊci regionu Êwi´tokrzyskiego. Liczne szlaki 
turystyczne zach´cajà do uprawiania tu turystyki pieszej 
i rowerowej. Od lat do kurortu Êciàgajà rzesze turystów 
i kuracjuszy – po zdrowie, relaks i wypoczynek. Busko 
to tak˝e pr´˝nie rozwijajàcy si´ oÊrodek. Co rusz reali-
zowane sà nowe inwestycje - zarówno dotyczàce infra-
struktury jak i bazy sportowo-edukacyjnej. W∏adze gmi-
ny z powodzeniem si´gajà po unijne wsparcie.

Uzdrawiajàca moc wód
 O uzdrawiajàcych w∏aÊciwoÊciach buskich wód 
przekona∏a si´ ju˝ w XIV w. Królowa Jadwiga. Natomiast 
pierwsze badania naukowe dotyczàce ich w∏aÊciwoÊci 
przeprowadzono dopiero na poczàtku XIX w. Wtedy 
w∏aÊnie do Buska zacz´li nap∏ywaç pierwsi „kàpielowi 
goÊcie”. Znajàc lecznicze dzia∏anie buskich wód Feliks 
Rzewuski wybudowa∏ tu w 1820 r. ∏azienki wed∏ug pro-
jektu znanego architekta w∏oskiego Henryka Marconiego. 
Wokó∏ zak∏adu powsta∏ rozleg∏y park zdrojowy z unikalnà 
roÊlinnoÊcià, który po∏àczy∏ górne miasto z nowà dzielnicà 
zdrojowà. W 1828 r. na leczeniu przebywa∏o ju˝ 202 goÊci.  
W 1836 r. nastàpi∏o uroczyste otwarcie uzdrowiska. Pod 
koniec XIX w. Busko zaliczano do najwartoÊciowszych 
i najliczniej odwiedzanych uzdrowisk europejskich. 
Powstawa∏y tu tak˝e  liczne wille zdrojowe i pensjona-
ty dla goÊci kuracyjnych. W okresie mi´dzywojennym 
nastàpi∏a intensywna rozbudowa uzdrowiska. Powsta∏o 
sanatorium dzieci´ce „Górka” oraz du˝y obiekt „Wojskowy 
Szpital Sezonowy Busko Zdrój” (dziÊ 21 Wojskowy Szpital 
Uzdrowiskowo-Rehabilitacyjny). Odkrycie nowych boga-
tych z∏ó˝ wód siarczkowych umo˝liwi∏o dalszy rozwój ku-
rortu. Kuracjusze licznie odwiedzajà nowo wybudowane 
sanatoria: „Nida-Zdrój”, Szpital Uzdrowiskowy „Krysty-
na”, „W∏ókniarz”,„Rafa∏”,„Radek” (dziÊ Hotel „Gromada”), 
a w nast´pnych latach - sanatorium „Zielona”.

 Walory lecznicze unikal-
nych wód siarczkowych 
i  jodkowo -bromkowych 
sprawi∏y, ˝e Busko-Zdrój 
jest cenionym uzdrowiskiem 
balneologicznym. Posiada 
nowoczeÊnie wyposa˝one 
hotele sanatoryjne. Ka˝dego 
roku przybywa tu na kuracj´ 
i wypoczynek blisko 50 tys. 
osób, które w∏aÊnie w Busku 
majà szans´ na skorzystanie 
ze specjalistycznych zabie-
gów w leczeniu schorzeƒ 
narzàdu ruchu, reumatolo-
gicznych, uk∏adu krà˝enia, 
a w ostatnim czasie tak˝e osteoporozy. W∏adze gminy 
dbajà o sta∏e podnoszenie walorów uzdrowiskowych bu-
skiego kurortu. -  Powstajà nowe tereny zielone. Z myÊlà 
o kuracjuszach, o zagospodarowaniu ich czasu wolne-
go, w 2008 r. uruchomiliÊmy w Busku Kino „Zdrój”. Jest 
ono wyposa˝one w najnowoczeÊniejszy sprz´t i cieszy 
si´ du˝à popularnoÊcià wÊród mieszkaƒców i naszych 
goÊci – mówi burmistrz Piotr Wàsowicz. – Wkrótce, w Bu-
skim Samorzàdowym Centrum Kultury we wspó∏pracy 
z Regionalnà Organizacjà Turystycznà Województwa  
Âwi´tokrzyskiego uruchomimy Centrum Informacji Tury-
stycznej. Wspólnie z uzdrowiskami prowadzimy aktyw-
ne dzia∏ania promocyjne m.in. na targach turystycznych 
w Berlinie, ¸odzi czy Katowicach. Wsz´dzie spotykamy 
si´ z du˝ym zainteresowaniem, nasz kurort odwiedzajà 
licznie tak˝e goÊcie z zagranicy – Niemiec i Stanów Zjed-
noczonych. Nasze uzdrowiska oferujà tu pobyt w stan-
dardach nie odbiegajàcych od  europejskich, proponujàc 
jednak korzystniejsze ceny – podkreÊla Piotr Wàsowicz.

Gminne inwestycje priorytetem
 Gmina Busko-Zdrój z sukcesem si´ga∏a po Êrodki z fundu-
szy przedakcesyjnych i  krajowych. – WykorzystywaliÊmy 
ka˝dà mo˝liwoÊç dofinansowania naszych inwestycji ze
Êrodków zewn´trznych. Ju˝ w 1999 r., w pierwszym okre-
sie akcesji, ze Êrodków SAPARD  uda∏o nam si´ niemal 
w ca∏oÊci zwodociàgowaç gmin´ – informuje Anna Ja-
nas, dyrektor Wydzia∏u Rozwoju Strategicznego Urz´du 
Miasta  Gminy Busko-Zdrój – 15 mln z∏ pozyskaliÊmy  ze 
ZPORR na modernizacj´ i rozbudow´ gminnego Êrodka 
kultury i parku zdrojowego. 90% projektów z∏o˝onych 
przez nas do programu ZPORR zostanie zrealizowana. 
To du˝y zastrzyk finansowy, który zasili gminnà kas´ 
– podkreÊla Anna Janas.

 Dzi´ki unijnemu wsparciu uda∏o si´ m.in. wyposa˝yç 
Êwietlic´ w Sies∏awicach oraz zagospodarowaç tam tere-
ny atrakcyjne przyrodniczo, dobiega koƒca modernizacja 
oÊrodka zdrowia w Busku-Zdroju. Na realizacj´ czekajà 
kolejne zadania inwestycyjne - budowa Êcie˝ek rowero-
wych na trasie Busko – We∏ecz - Kamedu∏y (w trakcie re-
alizacji), budowa sali wielofunkcyjnej przy Szkole Podsta-
wowej w Kamedu∏ach. Oko∏o 35 mln z∏ wynosi wartoÊç 
projektu dotyczàcego rewitalizacji centrum miasta. Dzi´ki 
dofinansowaniu z Regionalnego Programu Operacyjnego
Województwa Âwi´tokrzyskiego, centrum Buska zyska 

Piotr Wàsowicz

Sanatorium Marconi
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nowy charakter – zmieni si´ organizacja ruchu, al. Mickie-
wicza i ul. Poprzeczna zyskajà nowe, ciekawsze funkcje,  
powstanie wi´cej miejsc parkingowych.
 To nie jedyne pieniàdze  z RPO. Z tego programu 
pochodziç b´dà tak˝e  srodki na realizacj´ projektu „Rozbu-
dowa bazy edukacyjnej w Gminie Busko-Zdrój”, w ramach 
którego w Zbludowicach powstanie nowa hala sportowa, 
a sale gimnastyczne w Ko∏aczkowicach i Dobrowodzie.
 W∏adze gminy du˝à wag´ przywiàzujà do stanu dróg. - 
W ramach Narodowego Programu Przebudowy Dróg Lo-
kalnych przebudowane zostanà m.in. ulice: Grunwaldz-
ka, Krótka, Niwa. Oraz droga We∏ecz - Nowy Folwark. 
We wspó∏pracy ze starostwem powiatowym remontowa-
ne b´dà ulice: Widuchowska, ¸agiewnicka, Partyzantów 
i Bohaterów Warszawy – informuje Miros∏aw Wieczorek, 
zast´pca burmistrza Buska-Zdroju.

 Kolejne wa˝ne zadanie dotyczy uporzàdkowania go-
spodarki wodno-Êciekowej na terenie miasta i gminy 
Busko-Zdrój. – Mamy dokumentacj´ projektowà. Do Wo-
jewódzkiego Funduszu Ochrony Ârodowiska o Gospo-
darki Wodnej z∏o˝ony zosta∏ wniosek o dofinansowanie
tego projektu ze Êrodków Fundusz SpójnoÊci w ramach 
Programu Operacyjnego Infrastruktura i Ârodowisko. To 
wa˝ne zadanie o wartoÊci ponad 1 miliona z∏, realizacja 
przewidziana jest w latach 2009/2013 – dodaje Miros∏aw 
Wieczorek.

 W tym roku ostatnia wieÊ – Las Winiarski - zosta-
nie zwodociàgowana, kolejne doczekajà si´ kanaliza-

cji. W ubieg∏ym roku zakoƒczona zosta∏a modernizacja 
terenu rekreacyjnego „Glinianki” w centrum mia-
sta. Powsta∏y nowe alejki, plac zabaw, ma∏y amfiteatr. 
Systematycznie poprawia si´ tak˝e stan bazy sportowej 
na terenie gminy – w ramach programu „Blisko Boisko” 
powstanie ogólnodost´pne boisko przy SP nr 1 w Bu-
sku-Zdroju, a w ramach „ORLIKA 2012” – boiska wielo-
funkcyjne przy ul. Grotta w Busku-Zdroju. W∏odarze 
gminy zapowiadajà, ˝e priorytetem jest by przy ka˝dej 
szkole funkcjonowa∏o boisko. „Oczkiem w g∏owie” 
burmistrza Wàsowicza jest w∏aÊnie gminna oÊwiata. 
Szko∏y sà wyposa˝one w nowoczesny sprz´t dydak-
tyczny, sale komputerowe, w ka˝dej szkole sà tablice 
interaktywne, powstajà nowe place zabaw, remontowa-
ne sà Êwietlice wiejskie. W weekendy uczniowie mogà 
bezp∏atnie korzystaç z p∏ywalni, majà zapewnionà opiek´ 
logopedycznà i psychologicznà.

 - Wiosnà przysz∏ego roku Busko b´dzie mog∏o si´ 
pochwaliç nowym dworcem autobusowym. Zagospo-
darowany zostanie tak˝e teren wokó∏ niego, wymienio-
ne oÊwietlenie. W naszym mieÊcie brakowa∏o takiego 
obiektu. Kiedy powstanie, b´dzie prawdziwà wizytówkà 
uzdrowiska. W latach 2009-2010 planujemy budow´ 
wielorodzinnego budynku na potrzeby mieszkalnictwa 
komunalnego i socjalnego, na mieszkania zostanie za-
adaptowany tak˝e budynek po biurowcu. To w cz´Êci 
rozwià˝e problem du˝ego zapotrzebowania na tego typu 
mieszkania – opowiada burmistrz Wàsowicz. Nowy cha-
rakter zyska tak˝e miejski plac targowy przy ul. Batorego. 
Sukcesem obecnych w∏adz jest uchwalenie planu zago-
spodarowania przestrzennego dla po∏udniowej cz´Êci Bu-
ska-Zdroju , na której znajdujà si´ uzdrowiska. – To du˝a 
szansa na rozwój  miasta, mogà tu powstawaç nowe pen-
sjonaty i uzdrowiska – twierdzi wiceburmistrz Wieczorek. 
Tym bardziej, ˝e w 2008 r. do miasta zosta∏a doprowadzo-
na woda siarczkowa z Lasu Winiarskiego. Ze êróde∏ tych 
korzystajà istniejàce sanatoria, z ich dobrodziejstw b´dà 
mog∏y korzystaç tak˝e nowe uzdrowiska.

Krystyna Jamroz, Wojciech Belon 
– choç odeszli, nadal obecni
 W krajobraz kulturalny Buska-Zdroju na sta∏e wpisa∏ 
si´ Mi´dzynarodowy Festiwal Muzyczny im. Krystyny 
Jamroz z udzia∏em wykonawców muzyki powa˝nej i ope-

Opinia
 Józef ˚urek, wiceprzewod- 
niczàcy Sejmiku Wojewódz-
twa Âwi´tokrzyskiego, od 30 
lat mieszka w Busku-Zdroju:
 - Czuj´ si´ bardzo mocno 
zwiàzany z tym miejscem. Bu-
sko-Zdrój to szczególna gmina, 
jedna z dwóch na terenie wo-
jewództwa Êwi´tokrzyskiego 
o statusie gminy uzdrowisko-
wej. Miesi´cznie,  z kilkunastu 
sanatoriów korzysta prawie 5 tysi´cy kuracjuszy. To 
miejscowoÊç znana nie tylko w kraju, ale i za granicà. 
Busko-Zdrój zmienia swoje oblicze, du˝a zas∏uga 
w tym Êrodków unijnych, o które z powodzeniem 
starajà si´ w∏adze samorzàdowe. Ot, choçby pozyska-
na w ostatnim czasie kwota 20 milionów z∏otych na 
projekt rewitalizacji miasta. 
 Busko to nie tylko kurort uzdrowiskowy, ale tak˝e 
miejsce wielu niezwykle ciekawych wydarzeƒ kultu-
ralnych. Wspomn´ choçby o Festiwalu Muzycznym 
im. Krystyny Jamroz, który na sta∏e wpisa∏ si´ ju˝ 
w krajobraz kulturalny nie tylko miasta, ale i woje-
wództwa. Ciesz´ si´ tym bardziej, ˝e co roku Sejmik 
Województwa Âwi´tokrzyskiego wspiera finansowo
t´ wa˝nà dla naszego regionu imprez´. Zapraszam 
wi´c do odwiedzenia s∏ynàcego z goÊcinnoÊci Buska-
-Zdroju. Buskie Samorzàdowe Centrum Kultury
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Koziołek 
zaprasza 
do Pacanowa
 Bajkowy korowód, liczne wyst´py dzieci´cych arty-
stów, premiera ksià˝ki „Przygody Kozio∏ka Mato∏ka” 
w formacie XXL oraz ustanowienie rekordu Polski 
we wspólnym czytaniu bajek dla dzieci – to tylko nie-
które z atrakcji zaplanowanych na 7. Festiwal Kultury 
Dzieci´cy w Pacanowie. W tym roku gwarem i Êpiewem 
miasteczko Kozio∏ka Mato∏ka rozbrzmiewaç b´dzie od 
12 do 14 czerwca. Patronat nad imprezà objà∏ marsza∏ek 
województwa Adam Jarubas.

 - Tegoroczny Festiwal Kultury Dzieci´cej b´dzie wiel-
kim Êwi´tem zabawy, taƒca, muzyki, teatru i uÊmiechu. 
PrzygotowaliÊmy bowiem mnóstwo atrakcji – zapowiada 
Magdalena Janiak-Jaskó∏owska, dyrektor Europejskie-
go Centrum Bajki w Pacanowie. Impreza trwaç b´dzie a˝ 
trzy dni. 

 Pierwszego dnia odb´dzie si´ przeglàd III Spotka-
nia Mistrzów Teatru, czyli najlepszych polskich teatrów 
dzieci´cych. W konkursie mogà znaleêç si´ jedynie lau-
reaci presti˝owych konkursów o randze minimum wo-
jewódzkiej. W jury zasiàdzie znana aktorka Katarzyna 
¸aniewska , popularna  babcia Józia z „Plebani”.

retkowej z kraju i za granicy. GoÊcili tu m.in. Bogus∏aw 
Kaczyƒski, Gra˝yna Brodziƒska czy znany skrzypek Va-
dim Brodski.

 Z kolei Mi´dzynarodowe Buskie Spotkania z Folklorem 
to swoisty przeglàd kapel, instrumentalistów, Êpiewaków 
i obrz´dów ludowych.

 Festiwal swojego imienia ma te˝ zwiàzany z Ponidziem 
bard Wojciech Belon – Ogólnopolski Festiwal im. Wojtka 
Belona „Niechaj zabrzmi Bukowina”.

 Osoby szczególnie zas∏u˝one dla rozwoju Buska-
-Zdroju od 2 lat uhonorowane zostajà statuetkà„Siewcy” 
i  tytu∏em „Bukowianin Roku”. Gmina wspó∏pracuje na 
wielu p∏aszczyznach z  europejskimi miastami partner-
skimi: Specchia (W∏ochy), Steinheim (Niemcy), Sveti Mar-
tin na Muri (Chorwacja) oraz Szigetszentimklos (W´gry), 
a tak˝e z Chmielnikiem na Ukrainie. – Organizowana jest 
wymiana m∏odzie˝y, wspó∏pracujemy na p∏aszczyênie 
kulturalnej, dzielimy si´ naszymi doÊwiadczeniami 
samorzàdowymi – mówi burmistrz Wàsowicz.

 W ramach projektu wieloletniego sieci pi´ciu miast 
bliêniaczych, w dniach 15-19 kwietnia, Busko goÊciç b´dzie 
uczestników I Olimpiady M∏odzie˝y Miast Bliêniaczych.  
Weêmie w niej udzia∏ prawie 200 m∏odych ludzi, którzy 
rywalizowaç b´dà w czterech dyscyplinach sportu. Ce-
lem imprezy jest promowanie wÊród m∏odzie˝y zdrowej 
rywalizacji i aktywnego stylu ˝ycia oraz wzmacnianie 
wi´zów przyjaêni pomi´dzy m∏odymi ludêmi z pi´ciu 
krajów. Projekt wspó∏finansowany jest ze Êrodków Pro-
gramu UE „Europa dla obywateli 2007-2013”.

 Burmistrz wychodzi z za∏o˝enia, ˝e kto nie idzie do 
przodu ten si´ cofa. Dlatego ogrom realizowanych inwe-
stycji nie przera˝a go, co wi´cej planuje kolejne.

 Jego marzeniem jest, aby Busko by∏o miastem atrakcyj-
nym dla turystów, ˝eby chcieli tu przyje˝d˝aç i korzystaç 
nie tylko z bazy sanatoryjnej. - Mo˝e jakiÊ inwestor pokusi 
si´ o budow´ w naszym mieÊcie oÊrodka SPA, który stwo-
rzy mo˝liwoÊç weekendowego wypoczynku – zastanawia 
si´ w∏odarz Buska.

 - Mam nadziej´, ˝e zmiany zachodzàce w Busku-
-Zdroju zadowolà nie tylko mieszkaƒców, ale i turystów 
odwiedzajàcych nasz kurort. Serdecznie zapraszam w na-
sze goÊcinne progi, tym bardziej, ˝e nadchodzi wiosna 
i czas na odwiedziny wydaje si´ byç najlepszy – zach´ca 
Piotr Wàsowicz.

Ponidzie wiosenne, Ponidzie leniwe
Pr´˝y si´, jak do s∏oƒca kot,
Rozciàgni´te na tych polach,
Lichych lasach, pstrych ∏ozinach,
Ska∏kach s∏oƒcem rozognionych,
Nidà w ∏àkach roztaƒczonà,
Na Ponidziu wiosna trwa.

/”Nuta z Ponidzia”, Wojciech Belon/

Małgorzata Niewczas-Sochacka
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 W sobot´, 13 czerwca odb´dzie si´ fina∏ widowisk 
III Ogólnopolskiego Konkursu „Podró˝e Kozio∏ka 
Mato∏ka”- Niemcy.  To konkurs dla dzieci w wieku od 7 
do 13 lat. Zadaniem grup teatralnych jest przygotowanie 
widowiska scenicznego wed∏ug w∏asnego autorskiego 
scenariusza czerpiàcego inspiracj´ z niemieckiej literatury 
dzieci´cej i m∏odzie˝owej. Podró˝e Kozio∏ka Mato∏ka po 
Niemczech mo˝na przedstawiç tak˝e w formie komiksu.
 Trzeci dzieƒ Festiwalu – 14 czerwca - b´dzie najbar-
dziej widowiskowy. Rozpocznie go Bajkowy Korowód. 
SpoÊród wszystkich uczestniczàcych w nim osób, gospo-
darz Festiwalu wybierze najbardziej pomys∏owà i najbar-
dziej oryginalnà grup´. 
 Stadion w Pacanowie podzielony b´dzie na strefy tema-
tyczne, gdzie ka˝dy b´dzie móg∏ si´ oddaç swoim pasjom. 
I tak w strefie wiedzy odbywa∏ si´ b´dzie Ma∏y Festiwal 
Nauki; w strefie sportu - zawody sportowe dla ca∏ych ro-
dzin, w strefie zabawy najm∏odsi spotkajà koniki - kucy-
ki, b´dzie mo˝na zagraç w szachy, pi∏karzyki, pobawiç si´ 
w gigantycznej piaskownicy, b´dà klauni, szczudlarze, ku-
glarze, baƒkarze, weso∏e miasteczko, pokazy jazdy na bi-
cyklach i inne. Zabawy poprowadzà pracownicy Muzeum 
Zabawek i Zabawy w Kielcach. Natomiast odwiedzajàcy 
stref´ twórczoÊci znajdà na miejscu kredki, p´dzle i blo-
ki oraz nauczà si´ jak zrobiç samodzielnie pacynk´. Tam 
tak˝e obejrzeç b´dzie mo˝na wystaw´ fotografii oraz ko-
miksów. Atrakcjà b´dzie tak˝e Namiot Baju, Baju, w któ-
rym profesjonalni opowiadacze bajek przeniosà s∏uchaczy 
w Êwiat niemieckich bajek, historii i legend.
 W trakcie Gali Fina∏owej premier´ b´dzie mia∏a ksià˝ka 
„Przygody Kozio∏ka Mato∏ka” w formacie XXL - zilu-
strowana przez dzieci wielka plenerowa ksi´ga przygód 
Kozio∏ka. 

Koziołek Matołek zaprasza do Pacanowa

Opinia
Ma∏gorzata Kowaliƒska, 
zast´pca dyrektora Departa-
mentu Promocji, Edukacji, 
Kultury, Sportu i Turystyki 
Urz´du Marsza∏kowskiego:
 - Samorzàd Wojewódz-
twa Âwi´tokrzyskiego go- 
ràco wspiera dzia∏alnoÊç 
Europejskiego Centrum 
Bajki w Pacanowie. Cieszy-
my si´, ˝e Festiwal Kultury 
Dzieci´cej stale  si´ rozwi-
ja, ˝e organizatorzy proponujà coraz wi´cej atrakcji. 
To najwa˝niejsza impreza adresowana do dzieci, 
odbywajàca si´ w województwie Êwi´tokrzyskim. 
Co roku do Pacanowa przyje˝d˝ajà ca∏e rodziny. 
Wszyscy wiemy, ˝e prawdziwym ambasadorem tego 
przedsi´wzi´cia jest marsza∏ek województwa Adam 
Jarubas. Z niecierpliwoÊcià czekamy na otwarcie baj-
kowego centrum w Pacanowie. Na pewno stanie si´  
prawdziwà atrakcjà turystycznà i kulturalnà regionu 
Êwi´tokrzyskiego.

 NowoÊcià w czasie Festiwalu b´dzie ustanowienie re-
kordu Polski w jednoczesnym wspólnym czytaniu bajki. 
Rekord ustanowiony zostanie przy wspó∏pracy z Fundacjà 
ABC XXI Ca∏a Polska Czyta Dzieciom. 

 Mnóstwo atrakcji dostarczà tak˝e uczestnikom Festi-
walu partnerzy Europejskiego Centrum Bajki, którzy 
w∏àczyli si´ w organizacj´ imprezy. I tak - Policja wesprze 
stref´ wiedzy swoim laboratorium kryminalistycznym. 
Ka˝dy b´dzie móg∏ wyrobiç sobie kart´ daktyloskopowà 
ze swoimi odciskami palców oraz pobawiç si´ z policyj-
nymi psami, które jednoczeÊnie nauczà dzieci pewnych 
zachowaç w towarzystwie obcych zwierzàt. B´dzie mia-
steczko ruchu drogowego oraz pokazy karate, a obecni na 
Festiwalu policjanci b´dà odpowiadali nawet na najbar-
dziej dociekliwe pytania m∏odych widzów.
 Natomiast Unicef Polska zorganizuje warsztaty o pra-
wach dziecka. Pokazana zostanie tak˝e wystawa fotogra-
fii „Dzieci Afryki”. W czasie trwania Festiwalu czynna 
b´dzie tzw. „kozia kuchnia” pe∏na kozich przysmaków. 
B´dzie tam mo˝na skosztowaç m.in. kopytek i koziego 
sera przygotowanych przez panie z kó∏ gospodyƒ wiej-
skich z terenu gminy.

 GoÊçmi imprezy b´dà: Êpiewajàcy aktor Jacek Wójcic-
ki, Dorota Zawadzaka, czyli popularna Superniania oraz 
aktorskie ma∏˝eƒstwo – Katarzyna i Cezary ˚akowie.

 D∏ugo by jeszcze wymieniaç atrakcje, które odbywaç 
si´ b´dà podczas 7. Festiwalu Kultury Dzieci´cej. Jedno 
jest pewne, z pewnoÊcià b´dzie to czas niezapomnianych 
prze˝yç nie tylko dla najm∏odszych. Tak wi´c – spotkajmy 
si´ w Pacanowie na wielkim rodzinnym pikniku, którego 
gospodarzem b´dzie Kozio∏ek Mato∏ek.

M.N.
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Świętokrzyska 
Wielkanoc
 W Iwaniskach zmartwychwstanie Chrystusa oznajmia 
dêwi´k b´bna. W Bogorii wystrza∏y z petard – tradycyjne 
„∏ubudu”, a w Koprzywnicy stra˝acy miejscowej Ochotni-
czej Stra˝y Po˝arnej zamieniajà si´ w dmuchaczy ognia. 
O wschodzie s∏oƒca w Wielki Piàtek, rakowianie t∏umnie 
zmierzajà do êróde∏ka, by obmyç twarz i odgoniç choro-
by. Niemal ka˝da Êwi´tokrzyska gmina mo˝e pochwaliç 
si´ w∏asnymi, od wieków znanymi i kultywowanymi 
obrz´dami i zwyczajami wielkanocnymi. Âwiadczà one 
o wielkiej sile naszej tradycji i kultury.

B´ben, strza∏y i bziuki
 W Wielkà Sobot´ mieszkaƒcy Iwanisk w powiecie opa-
towskim znów stanà si´ Êwiadkami jednego z najciekaw-
szych wielkanocnych zwyczajów, którego poczàtki si´gajà 
prawdopodobnie XIX wieku. Tu˝ przed pó∏nocà rozlegnie 
si´ odg∏os uderzeƒ w b´ben, który oznaczaç b´dzie zmar-
twychwstanie Chrystusa. Wielkanocny zwyczaj kultywo-
wany w Iwaniskach jest niewàtpliwie jednym z najstarszych 
i najciekawszych. - Tradycja jest przekazywana z pokolenia 
na pokolenie. Ci, którzy dost´pujà zaszczytu b´bnienia 
póêniej uczà tego swoich synów i wnuki. Tradycjà jest bo-
wiem, ˝e b´bnià tylko kawalerowie. Gdzie? G∏ównie pod 
domami panien. Zaczynajà oko∏o pó∏nocy i tak schodzi im 
a˝ do rana – opowiada mieszkanka Iwanisk.

 W Bogorii w powiecie staszowskim od lat Zmartwych-
wstanie Chrystusa oznajmiajà o Êwicie w Wielkà Niedziel´ 
wystrza∏y pod koÊcio∏em parafialnym Êw. Trójcy, który
s∏ynie z obrazu Matki Boskiej Pocieszenia. Nawet najstarsi 
mieszkaƒcy Bogorii nie wiedzà od kiedy zwyczaj ten jest 
kultywowany.
 Historia mówi, i˝ w latach 1910 – 14 w Bogorii dzia∏a∏y 
organizacje Strzelca i Soko∏a. Najprawdopodobniej 
w∏aÊnie dla upami´tnienia udzia∏u bogorian w patriotycz-
nych zrywach, kultywowany jest tutaj od 150 lat zwyczaj 
wielkanocnego strzelania. Zgodnie z utartymi zasadami 
strzelców winno byç kilkunastu, a strzelanie odbywa si´ 
na rozkaz wydany przez komendanta lub podkomen-
danta, trzema salwami: po wyjÊciu procesji z koÊcio∏a, 
„na Podniesienie” i „na Baranek Bo˝y”. – Wystrza∏om to-
warzyszy odg∏os zabytkowych b´bnów. Zwyczaj ten od 
lat kultywuje pan Adam Ro˝ek. DziÊ nikt nie wyobra˝a 
sobie w Bogorii mszy rezurekcyjnej bez charakterystycz-
nych strza∏ów i odg∏osów b´bna. Chyba w∏aÊnie z tym 
zwyczajem zwiàzane jest powiedzenie „Jacki Bogoryjskie 
∏ubudu…” – mówi Maria Kogut, sekretarz Urz´du Gmi-
ny w Bogorii. WczeÊniej, bo w nocy z soboty na niedziel´ 
bogorianie czuwajà przy grobie Pana Jezusa. Tradycyjnie 
towarzyszà im stra˝acy z Ochotniczej Stra˝y Po˝arnej.
 W Bogorii, niedaleko koÊcio∏a Âwi´tej Trójcy znaj-
duje si´ êróde∏ko z wodà, która - jak wierzono - w t´ 
wielkoczwartkowà noc ma uzdrawiajàce dzia∏anie. 
O  pó∏nocy nabiera si´ tam wod´, którà rano myje si´ 
oczy. Zwyczaj ten jest znany od wielu lat, przekazywany 
z pokolenia na pokolenie.

Woda na zdrowie i urod´ 
 Podobny zwyczaj kultywowany jest w gminie Raków. 
W Wielki Piàtek, tu˝ przed wschodem s∏oƒca rakowianie 
w´drujà do êróde∏ka w Pàgowcu. By obmyç twarz lub 
napiç si´ wody ze êróde∏ka, któremu przypisywana jest 
uzdrawiajàca moc. – To zwyczaj kultywowany od wieków. 
Wierzymy, ˝e woda ze êróde∏ka zapewni nam zdrowie 
i urod´ przez ca∏y rok. B´dzie chroniç nas przed choroba-
mi uszu, oczu i krtani, zapewni nam pi´kna, g∏adkà cer´ 
– opowiada Danuta Król, kierownik Gminnej Biblioteki 
Publicznej w Rakowie, jak podkreÊla, rakowianka z dzia-
da pradziada. 
 Do êróde∏ka w´drujà i m∏odzi i starzy, niektórzy z naczy-
niami, by zabraç wod´ dla domowników. Tradycja ka˝e, by 
w drodze do cudownego êróde∏ka nie odzywaç si´ do spo-
tkanych po drodze osób, a wracajàc z wodà nie odwracaç 
si´ za siebie, gdy˝ wtedy moc wody by∏aby nieskutecz-
na. - Spotykajàc znajomych okazujemy sobie pozdro-
wienia jedynie skinieniem g∏owy – dodaje Danuta Król.  
W Rakowie, w Lany Poniedzia∏ek kultywowana jest te˝ 
tradycja spacerów ca∏ymi rodzinami na „Zielony Stok”, 
czyli do lasu w pobli˝u êróde∏ka.
 – Tam odbywa si´ piknik. Zabieramy ze sobà 
Êwi´conk´ i w gronie znajomych cz´stujemy si´ nawza-
jem Êwiàtecznymi przysmakami. OczywiÊcie, aby trady-
cji sta∏o si´ zadoÊç nie mo˝e zabraknàç oblewania wodà. 
Panny nie tylko mogà byç wówczas oblane, ale nawet 
wrzucone do êróde∏ka. Im panna bardziej zmoczona, tym 
wi´ksze powodzenie u ch∏opców jej pisane – podkreÊla 
pani Danuta.
 Na zakoƒczenie, uczestnicy pikniku rozrzucajà skorup-
ki jajek ze Êwi´conki. Nawiàzujà one do legendy o wa-
lecznym rycerzu, który zamieniony w raka uwalnia si´ 
z pancerza i pozostawia skorupki podobne do tych z jajek 
ze Êwi´conki.

Przy blasku Êwiate∏ i huku armat
 Zajrzyjmy jeszcze do Koprzywnicy. Tam, w parafii Mat-
ki Boskiej Ró˝aƒcowej Zbawiciel zmartwychwstaje ju˝ 
w Wielkà Sobot´. Na jego powitanie stra˝acy niosà Êwiat∏o 
- symbol naszej wiary. Na zakoƒczenie mszy Êwi´tej, 
z koÊcio∏a wyrusza uroczysta procesja. Drog´ ksi´dzu 
oÊwietlajà dmuchacze ognia. Od lat miejscowi stra˝acy 
kultywujà, zanikajàcà ju˝ tradycj´ wielkanocnà organizo-
wania „bziuków”.

Koprzywnickie „bziukanie”
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 - Nasi stra˝acy ochotnicy czuwajà przy Grobie Paƒskim 
ju˝ od piàtku. W Wielkà Sobot´ z pochodniami uczestniczà 
w procesji rezurekcyjnej. Jej poczàtek og∏aszajà wystrza∏y 
z armat. Tu˝ przed ksi´dzem w procesji idzie trzech 
stra˝aków z butelkami nafty, ka˝dy z nich co jakiÊ czas 
bierze ∏yk nafty do ust i wydmuchuje, tworzàc ogniste 
efektowne kule. W ten sposób chcemy godnie przywitaç 
zmartwychwsta∏ego Chrystusa oÊwietlajàc mu drog´ 
- mówi Kazimierz Gorycki, prezes Ochotniczej Stra˝y 
Po˝arnej w Koprzywnicy. 
 Nawet najstarsi mieszkaƒcy miasteczka nie pami´tajà 
poczàtków tego zwyczaju. Mówià tylko, ˝e zawsze 
tak witano na Maryjnym Wzgórzu. Jeszcze w latach 
szeÊçdziesiàtych i na poczàtku lat siedemdziesiàtych 
w Koprzywnicy na czeÊç Jezusa Zmartwychwsta∏ego od-
dawano wystrza∏y. Stra˝ak ubrany w d∏ugi skórzany szew-
ski fartuch, (w Koprzywnicy przez kilka wieków istnia∏ 
pr´˝ny cech szewców) uderza∏ dràgiem zakoƒczonym 
armatnià ∏uskà w szmaciany woreczek wype∏niony 
substancjà wybuchajàcà pod wp∏ywem uderzenia 
inicjujàcà eksplozj´. DziÊ Pana Jezusa wraz ze stra˝akami 
witajà w uroczystej procesji rycerze Choràgwi Rycerstwa 
Ziemi Sandomierskiej.
 Mieszkaƒcy Koprzywnicy nie wyobra˝ajà sobie proce-
sji wielkanocnej bez popularnych „bziuków”. – Wra˝enie 
jest niesamowite. To swoiste widowisko, spektakl, któ-
rego g∏ównym bohaterem jest ogieƒ. Ten niezwyk∏y kli-
mat pot´guje dêwi´k dzwonów i ko∏atek. Widowisko jest 
wspania∏e, nic wi´c dziwnego, ̋ e co roku w Wielkà Sobot´ 
wieczorem do Koprzywnicy zje˝d˝ajà ludzie z ca∏ej Polski, 
by podziwiaç zwyczaj „bziuków” – mówi Alicja St´pieƒ, 
dyrektor Miejsko-Gminnego OÊrodka Kultury w Ko-
przywnicy, która od lat podziwia „bziukania” koprzyw-
nickich stra˝aków.

Palma na ca∏y rok
 Wielkanoc poprzedza Kwietna Niedziela, która dziÊ 
znana jest jako Palmowa. Choç palmy i zwiàzane z nimi 
zwyczaje nieuchronnie podlegajà zmianom, jedno pozo-
staje niezmienne: zakupione lub zrobione w∏asnor´cznie, 
niesiemy do koÊcio∏a, aby poÊwi´ciç i przechowaç w domu 
do kolejnych Êwiàt. 
 Zwyczaj Êwi´cenia zielonych ga∏àzek wprowadzono do 
liturgii koÊcielnej w XI w. Do ga∏àzek wierzby do∏àczano 
bukszpan, barwinek, cis, wid∏ak, barwione trawy, suchatki 

oraz bibu∏kowe kwiatki i wstà˝ki. Do dziÊ takie tradycyjne 
palmy z du˝ym artyzmem wykonujà niektóre gospodynie 
domowe, bàdê instruktorki w gminnych oÊrodkach kultury. 
 - W moim rodzinnym domu do dziÊ najwa˝niejsza 
jest tradycja. Dzieciom, które przychodzà na zaj´cia do 
MGOK w Daleszycach opowiadam o tradycji, ucz´ jak 
zrobiç kwiaty, palmy, zdobiç pisanki, wspominam jak 
ozdabiano kiedyÊ domy przed Êwi´tami. Wszystkie Êwi´te 
obrazy musia∏y byç przystrojone kwiatami z bibu∏y. Ka˝da 
gospodyni dba∏a o to by wysprzàtaç dok∏adnie nie tylko 
dom, ale i obejÊcie – mówi Teresa Klimczak z Marzysza 
w gminie Daleszyce, animatorka kultury, twórczyni ludo-
wego r´kodzie∏a artystycznego. Palmy wykonane przez 
panià Teres´ to prawdziwe dzie∏a sztuki.
 - Ju˝ jesienià zbieram trawy i patyki z olszyny. Systema-
tycznie wycinam kwiaty z bibu∏y, najbardziej lubi´ kolor 
zielony, ˝ó∏ty i pomaraƒczowy, które najbardziej kojarzà 
mi si´ z wiosnà. Co roku przygotowuj´ kilkadziesiàt palm 
i obdarowuj´ nimi najbli˝sze osoby – dodaje pani Teresa.

By tradycja trwa∏a…
 Wiele ze zwyczajów wielkanocnych do dziÊ przetrwa∏o 
w domu Teresy Klimczak. - Do dziÊ pami´tam o tym, by 
ka˝dy z domowników zjad∏ jednà bazi´ z palmy (by nie 
chorowaç na gard∏o). Istnieje tak˝e zwyczaj, ˝e gdy go-
spodarz po raz pierwszy wyprowadza na wiosn´ byd∏o na 
pastwisko, to ka˝de zwierz´ uderza∏ palmà, by by∏o zdro-
we i dawa∏o du˝o mleka – opowiada pani Teresa.
 Przyznaje, ˝e najwa˝niejszym elementem Êwiàt Wielkiej 
Nocy by∏y i sà kosze jajek, pisanek, wyklejanek. - Barwi´ je 
tak jak robiono dawniej: wk∏adam do ∏upinek z cebuli, bu-
raków i ∏ody˝ek m∏odego ˝yta – dodaje Teresa Klimczak.
 O tym, jak wa˝ne jest przekazywanie m∏odemu poko-
leniu wiedzy o tradycjach i obrz´dach przekonana jest Ali-
cja St´pieƒ, dyrektor Miejsko-Gminnego OÊrodka Kultury 
w Koprzywnicy, która od dwóch lat organizuje warszta-
ty palmiarskie. Wszystko po to, by kultywowaç tradycje 
w∏asnor´cznego wykonywania palm wielkanocnych, 
zdobienia pisanek. – PowinniÊmy znaç tradycje naszych 
pradziadów, niech m∏ode pokolenie uczy si´ jak robi si´ 
palmy, ozdoby Êwiàteczne. Nie mo˝emy pozwoliç, ˝eby 
te dawne obrz´dy zagin´∏y i uleg∏y zapomnieniu. Musi-
my pokazaç, ˝e Êwi´tokrzyskie to region silny tradycjà 
– podkreÊla pani Alicja. Warsztatom towarzyszy Konkurs 
Plastyczny na wykonanie palmy wielkanocnej lub pisanki 
tradycyjnà metodà.
 - Naj∏adniejsze poka˝emy na Zamku Sandomier-
skim podczas dorocznej imprezy „Âniadanie Wielkanoc-
ne”. W imprezie, w barwnych, regionalnych strojach 
uczestniczà delegacje miast i gmin sandomierskiego po-
wiatu: Klimontowa, Samborca, ¸oniowa, Koprzywnicy, 
Obrazowa, Dwikóz, Wilczyc, Zawichostu i Sandomierza. 
Prezentujà wielkanocne zwyczaje i obrz´dy kultywowane 
w regionie Êwi´tokrzyskim. Ka˝da gmina przygotowuje 
pi´knie wykonane i przystrojone wielkanocne kosze ze 
Êwi´conym – dodaje Alicja St´pieƒ.

 Âwi´ta Wielkiej Nocy to tak˝e czas radosnego witania 
wiosny i budzàcej si´ do ˝ycia przyrody. To radoÊç ze 
zmartwychwstania Chrystusa. Wspólne, rodzinne i rado-
sne Êwi´towanie.

M.N. / E.T.Teresa Klimczak wierzy, 
˝e w wielkanocnej palmie ukryta jest moc
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Imi´ i nazwisko
Marek Pikulski

Z wykszta∏cenia jestem... 
in˝ynierem rolnikiem

Pracuj´ w... Urz´dzie Gminy 
w Czarnocinie na stanowisku Wójta 
Gminy od 1990 roku

Cel, jaki mi przyÊwieca...

- w pracy... godnie s∏u˝yç ludziom i dbaç o dobro spo∏ecznoÊci 
lokalnej 

- w ˝yciu prywatnym... szcz´Êliwa rodzina 

Najwa˝niejsze w ˝yciu jest... zdrowie i satysfakcja z wyko-
nywanej pracy 

Lubi´... w´dkarstwo, literatur´ i dobry film

Nie lubi´... dwulicowoÊci, ob∏udy i k∏amstwa

Imi´ i nazwisko
Zdzis∏aw Oleksiewicz

Z wykszta∏cenia jestem... 
wykszta∏cenie Êrednie ogólne

Pracuj´ w... Urz´dzie Gminy 
¸opuszno jako Wójt Gminy

Cel, jaki mi przyÊwieca...
- w pracy... reforma finansów gmi-
ny, gminnej oÊwiaty, konsekwentne 
dà˝enie do osiàgni´cia zaplanowanych celów

- w ˝yciu prywatnym... pogoda ducha, ryby, grzyby, rodzina, 
przyjaciele

Najwa˝niejsze w ˝yciu jest... zdrowie, konsekwencja, sta∏oÊç 
poglàdów

Lubi´... ludzi pogodnych, optymistów, w´dkarzy, grzybiarzy, 
przyrod´, dobrà ksià˝k´ i dobrà kaw´

Nie lubi´... nad´tych kabotynów p∏ci obojga

Imi´ i nazwisko
Krzysztof S∏onina

Z wykszta∏cenia jestem... 
bibliotekarzem

Pracuj´ w... Urz´dzie Gminy w Kijach, 
gdzie pełni´ funkcj´ Wójta

Cel jaki mi przyÊwieca...
- w pracy... przyjazna gmina

- w ˝yciu prywatnym... szcz´Êliwa rodzina

Lubi´... przyzwoitoÊç

Nie lubi´... cwaniactwa

Imi´ i nazwisko
Szymon Ko∏acz

Z wykszta∏cenia jestem... absol-
wentem Wy˝szej Szko∏y Admini-
stracji Publicznej 

Pracuj´ w... Urz´dzie Gminy 
¸oniów, pe∏ni´ funkcj´ Wójta 

Cel, jaki mi przyÊwieca...
- w pracy... jak najlepiej s∏u˝yç lu-
dziom 

- w ˝yciu prywatnym... kierowaç si´ uczciwoÊcià 

Najwa˝niejsze w ˝yciu jest... uczciwoÊç, prawda, wiernoÊç 

Lubi´... dobrych, uczciwych ludzi 

Nie lubi´... zak∏amania, cwaniactwa, arogancji
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 Podczas XIV sesji Sejmiku Województwa radni 
jednog∏oÊnie przyj´li „Âwi´tokrzyski Program Wspiera-
nia Rozwoju Edukacji na Obszarach Wiejskich”. Uchwa-
lili tak˝e „Program ochrony Êrodowiska przed hałasem 
dla terenów poza aglomeracjami, poło˝onych wzdłu˝ 
odcinków dróg krajowych nr 7, 9, 74 i 77 z terenu wo-
jewództwa Êwi´tokrzyskiego”, a tak˝e og∏osili X edycji´ 
„Konkursu na najbardziej ekologicznà gmin´ wojewódz-
twa Êwi´tokrzyskiego”.

 Nowatorski w skali kraju program „Program Wspiera-
nia Rozwoju Edukacji na Obszarach Wiejskich” przewi-
duje, ˝e 100 placówek oÊwiatowych z terenów wiejskich 
otrzyma w tym roku pomoc w postaci tablic multime-
dialnych, laptopów i rzutników oraz pieniàdze na zakup 
innych pomocy dydaktycznych. Przeszkolonych zosta-
nie tak˝e 1000 nauczycieli. - JesteÊmy jedynym spoÊród 
regionów w Polsce, który zdecydowa∏ si´ na realizacj´ 
tego typu programu. Jego ideà sà dzia∏ania ukierunko-
wane na zmniejszenie dysproporcji pomi´dzy miastem 
i wsià w obszarze edukacji – powiedzia∏ Lech Janiszew-
ski, cz∏onek Zarzàdu Województwa - Jednym z wielu 
niekorzystnych zjawisk wyst´pujàcych na wsi jest wcià˝ 
ni˝szy poziom wykszta∏cenia jej mieszkaƒców, mniejsze 
aspiracje ˝yciowe, trudniejszy dost´p do nowoczesnych 

Sesja Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego - 9 lutego 2009 r.

technologii i infrastruktury szerokopasmowego interne-
tu. Te niekorzystne uwarunkowania decydujà o mniej-
szej atrakcyjnoÊci obszarów wiejskich i wp∏ywajà na po-
wstawanie kolejnych barier rozwojowych zwiàzanych 
z tzw. wykluczeniem cyfrowym. Skutkuje to mniejszà 
dost´pnoÊcià do rynku pracy z uwagi na brak odpowied-
nich kwalifikacji – doda∏ cz∏onek Zarzàdu Województwa.
 Organizacja imprez masowych, zawodów sportowych 
i innych przedsi´wzi´ç słu˝àcych upowszechnianiu spor-
tu i kultury fizycznej oraz zach´cajàcych do uczestnictwa
w ró˝nych formach aktywnoÊci ruchowej to cele strate-
giczne „Âwi´tokrzyskiego Programu Rozwoju Kultury Fi-
zycznej i Sportu na Obszarach Wiejskich”. Radni Sejmiku 
jednogłoÊnie zdecydowali o starcie Programu. 
 Radni jednogłoÊnie przyj´li tak˝e „Program ochrony 
Êrodowiska przed hałasem dla terenów poza aglome-
racjami, poło˝onych wzdłu˝ odcinków dróg krajowych 
nr 7, 9, 74 i 77 z terenu województwa Êwi´tokrzyskiego”, 
a tak˝e podj´li uchwał´ o ogłoszeniu X edycji „Kon-
kursu na najbardziej ekologicznà gmin´ województwa 
Êwi´tokrzyskiego”. Celem konkursu jest aktywizacja 
działaƒ gmin na rzecz ochrony Êrodowiska, ze szczegól-
nym uwzgl´dnieniem gospodarki odpadami niebezpiecz-
nymi.

oprac. Redakcja

Wi´kszoÊç uchwa∏ 
radni przyj´li jednog∏oÊnie

- JesteÊmy jedynym spoÊród regionów w Polsce, 
który zdecydowa∏ si´ na realizacj´ tego typu programu 

- mówi∏ Lech Janiszewski
Józef ˚urek w ogniu pytaƒ 

Êwi´tokrzyskich dziennikarek

Józef Kwiecieƒ prezentowa∏ stanowisko Komisji Rolnictwa, 
Gospodarki Wodnej i Ochrony Ârodowiska
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Pi´kniejsza cz´Êç kadry dyrektorskiej 
Urz´du Marsza∏kowskiego

„Kwiaty we włosach potargał wiatr?” 
- Józef ˚urek, Jacek Kowalczyk

4 poziomo: Europejska stolica na „b”? Mo˝e Bruksela...
Marcin Perz, Lech Janiszewski

Iwona Sinkiewicz-Potacza∏a i Lech Janiszewski 
w wyÊmienitych humorach

Sie ma! Edmund Kaczmarek, Wojciech P∏aza, 
W∏odzimierz Wielgus, Tadeusz Kowalczyk

- Sorry za spóênienie, zaczyta∏em si´ 
w „Naszym Regionie” - Miros∏aw Pawlak

Ile to? A˝ 10 kg? Czyta∏em w „Wyborczej”...
Lech Janiszewski, Marek Gos

- Ta pani ma naprawd´ dobre serce... 
- zdaje si´ mówiç Czes∏aw Dawid o pani Skarbnik
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Kobiety zawsze mogà liczyç na jego pomoc. 
Teresa Czernecka, S∏awomir Marczewski, Barbara Duda

- Fajne majà te mundury... 
Tylko pozazdroÊciç - Jacek Rudnicki

Co cztery g∏owy to nie jedna! 
Zarzàd niemal w komplecie

„Biega, szuka, nie do wiary! Gdzie sà moje okulary!”
Marcin Perz, Lech Janiszewski

Marek Gos - jak zwykle 
- w centrum zainteresowania mediów

- W Piƒczowie ju˝ wiosna, a u was? ¸ukasz ¸aganowski, 
Janusz Skibiƒski, Mieczys∏aw G´bski

Posłuchajcie mnie uwa˝nie: najwa˝niejsze sà zdrowe drogi! 
Wojciech P∏aza, W∏odzimierz Wielgus, Krzysztof Skowronek

- Pogadajcie panowie jak Kowalczyk z Kowalczykiem!
Jacek Kowalczyk, Adam Jarubas, Tadeusz Kowalczyk



14 TARGI W OBIEKTYWIE

Inauguracja „Edukacji 2009”. Adam Jarubas, Dariusz 
Michalak, Jacek Wo∏owiec, Zdzis∏aw Wrza∏ka

Takie ciàgniki wykorzystywaliÊmy kiedyÊ...

Rzecznik Praw Dziecka Marek Michalak z zainteresowa-
niem oglàda∏ pomoce dydaktyczne dla najm∏odszych

... a takimi pracujemy dzisiaj

- Rzut za 3 punkty panie marszałku! 
- mówi Krzysztof Słoƒ

Piotr ˚o∏àdek, Jaros∏aw Kalinowski, Marek Sawicki, 
Adam Jarubas, Andrzej Mochoƒ

Targi Edukacyjne 
cieszy∏y si´ du˝ym zainteresowaniem

W∏adze rzàdowe i samorzàdowe 
wspólnie oglàda∏y ekspozycj´ Targów AGROTECH
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 Jubileuszowe, XV Mi´dzynarodowe Targi Techniki 
Rolniczej odby∏y si´ 13-15 marca w Targach Kielce. Bli-
sko 500 wystawców z 13 paƒstw prezentowa∏o 800 mo-
deli najnowoczeÊniejszych maszyn i urzàdzeƒ do prac 
polowych, 200 modeli ciàgników, dzia∏a∏y tak˝e punkty 
konsultacyjne dla rolników. Równolegle odbywa∏y si´ 
równie˝ Targi Przemys∏u Drzewnego i Gospodarki Zaso-
bami LeÊnymi LAS-EXPO. Ekspozycj´ wystawienniczà 
zwiedzali m.in. przewodniczàcy Sejmiku Tadeusz Ko-
walczyk i marsza∏ek Województwa Âwi´tokrzyskiego 
Adam Jarubas oraz cz∏onkowie Zarzàdu Województwa 
Marek Gos i Lech Janiszewski. Do Kielc przyjechali 
tak˝e goÊcie specjalni: minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi 
Marek Sawicki, a tak˝e wicemarsza∏ek Sejmu Jaros∏aw 
Kalinowski. Z kolei od 18 do 20 marca Targi Kielce sta∏y 
si´ miejscem XIV Targów Edukacyjnych EDUKACJA.

 AGROTECH to jedna z najwi´kszych w Europie, 
a z pewnoÊcià najwi´ksza w Polsce, impreza wystawienni-
cza poÊwi´cona technice rolniczej. Klasyfikowana na bar-
dzo wysokiej 4 pozycji w kraju wÊród wystaw o najwi´kszej 
liczbie zwiedzajàcych, ust´puje miejsca jedynie poznaƒskiej 
BUDMIE i FARMIE oraz pokazom lotniczym Air Show, 
wspó∏organizowanym przez Targi Kielce. Tegoroczna edy-
cja targów AGROTECH zgromadzi∏a ponad 40000 targo-
wych goÊci, rolników z ca∏ego kraju i paƒstw oÊciennych, 
kontrahentów, ekspertów zajmujàcych si´ technikà rolniczà, 
attache rolnych akredytowanych w  Polsce oraz studentów 
i uczniów szkó∏ rolniczych.
 – Z roku na rok Targi cieszà si´ coraz wi´kszym powo-
dzeniem wystawców i zwiedzajàcych – mówi∏ podczas 
uroczystoÊci otwarcia targów marsza∏ek Adam Jarubas – 
Mo˝emy powiedzieç z ca∏à odpowiedzialnoÊcià, ˝e Kielce sà 
dziÊ stolicà polskiego rolnictwa. AGROTECH i LAS-EXPO sà 
doskona∏à okazjà nie tylko do poczynienia zakupów i zawar-
cia korzystnych kontraktów, ale te˝ dajà trudnà do przece-
nienia mo˝liwoÊç nawiàzania nowych kontaktów i wymia-
ny doÊwiadczeƒ – doda∏ marsza∏ek. 
 Na targach AGROTECH mo˝na by∏o obejrzeç nowo-
czesny sprz´t i wyposa˝enie dla rolnictwa, m.in. wszyst-
kie marki ciàgników rolniczych dost´pne na polskim 
rynku oraz szerokà gam´ sprz´tu rolniczego, prezento-
wane przez polskich producentów i dealerów zagranicz-
nych koncernów. Podczas targów mo˝na by∏o zapoznaç 
si´ z bogatym asortymentem sprz´tu dla rolnictwa. Na 
tle wystawców zagranicznych polska oferta handlowa 
prezentowa∏a si´ bardzo dobrze i konkurencyjnie. Wy-
stawiane by∏y równie˝ urzàdzenia ogrodnicze, Êrodki do 
produkcji rolnej i akcesoria dla rolnictwa. 
 - Ciesz´ si´ z sukcesu targowego Kielc – mówi∏ mini-
ster Rolnictwa i Rozwoju Wsi, Marek Sawicki - Mimo, ˝e 
Targi Poznaƒskie majà oczywiÊcie swojà renom´, to jed-
nak AGROTECH i LAS-EXPO sà bli˝sze, bardziej repre-
zentatywne ze wzgl´du na charakter polskiego rolnictwa. 
Gospodarstwa wielkoobszarowe sà u nas w mniejszoÊci, 
zatem sprz´t i urzàdzenia rolnicze prezentowane w Kiel-
cach sà w∏aÊnie tymi, na które czeka polski rolnik. Powiem 
wi´cej: w Kielcach jest tak jak powinno byç! W ca∏ej Eu-
ropie leÊnictwo i rolnictwo to jednoÊç, to obszary gospo-
darki ÊciÊle ze sobà wspó∏pracujàce. W Polsce, niestety, 

wiele przeprowadzanych przez lata reform sprawi∏o, ˝e 
ta jednoÊç zosta∏a zerwana. Na szcz´Êcie przyk∏ad Targów 
Kielce, gdzie organizatorzy w tym samym miejscu i czasie 
organizujà zarówno targi rolnicze jak i leÊne, pokazuje, ˝e 
powoli wracamy do normalnoÊci – doda∏ Marek Sawicki.

 Z kolei wicemarsza∏ek Sejmu Jaros∏aw Kalinowski 
˝artobliwie nak∏ania∏ wystawców i kupujàcych do zawie-
rania jak najwi´kszej liczby kontraktów: - Zapomnijmy 
o Êwiatowym kryzysie; sprzedajmy, kupujmy, zawierajmy 
w Kielcach atrakcyjne umowy, a nawet nie spostrze˝emy, 
kiedy ten kryzys ustàpi - mówi∏. 
 Targi to nie tylko pokaz maszyn, ale równie˝ forma 
edukacji dla rolników. Podczas trzydniowej imprezy uru-
chomione zosta∏y punkty konsultacyjne, w których rolni-
cy mogli uzyskaç informacje na temat unijnych dotacji na 
zakup maszyn i modernizacj´ gospodarstw oraz dop∏at 
obszarowych. 
 Równolegle do AGROTECHU odbywa∏y si´ Targi 
Przemys∏u Drzewnego i Gospodarki Zasobami LeÊnymi 
LAS-EXPO. Wystawa ta promowa∏a nowoczesne techniki 
zwiàzane z przemys∏em drzewnym. Wystawcy prezentowali 
nie tylko narz´dzia i maszyny wykorzystywane w transpor-
cie i obróbce drewna, ale i Êrodki ochrony lasu przed szkod-
nikami, mapy oraz zaawansowane systemy informatyczne.

 Od 18 do 20 marca w Targach Kielce odbywa∏y si´ XIV 
Targi Edukacyjne EDUKACJA 2009. Do Kielc przyjecha∏o 
blisko 500 dyrektorów z ca∏ego kraju, którzy wzi´li udzia∏ 
w towarzyszàcemu targom trzydniowemu Ogólnopolskie-
mu Forum Dyrektorów pod has∏em „Marka szko∏y, czyli 
jak „prawie” robi wielkà ró˝nic´”. O problemach polskich 
szkó∏ dyskutowali tak˝e kuratorzy. W Kielcach nie zabrak∏o 
tak˝e Marka Michalaka, Rzecznika Praw Dziecka, spotkaƒ 
ze znanymi postaciami jak choçby z Jackiem ˚akowskim, 
dziennikarzem i publicystà, Annà Marià Weso∏owskà, 
s´dzià Sàdu Okr´gowego w ̧ odzi w IV Wydziale Karnym, 
znanà z programu „S´dzia Anna Maria Weso∏owska” emi-
towanego na antenie telewizji TVN. W uroczystym otwar-
ciu targów wzi´li udzia∏ m.in. wiceprzewodniczàcy Sej-
miku Województwa Âwi´tokrzyskiego, marsza∏ek Adam 
Jarubas, wicemarsza∏ek Zdzis∏aw Wrza∏ka oraz cz∏onek 
Zarzàdu Województwa Lech Janiszewski.
 Tegoroczna edycja targów edukacyjnych w Targach Kielce 
zgromadzi∏a 160 firm z kraju i Europy. Targi by∏y miejscem
spotkaƒ, wymiany doÊwiadczeƒ, pomog∏y m∏odzie˝y w wy-
borze dalszej drogi kszta∏cenia, a nauczycielom dostarczy∏y 
wiedzy zawodowej. - Targi Edukacyjne EDUKACJA sà imprezà 
o Êwiatowym formacie – mówi∏ podczas uroczystoÊci otwarcia 
marsza∏ek Adam Jarubas – Truizmem by∏oby powtarzanie jak 
ogromne znaczenie dla rozwoju spo∏ecznego i gospodarczego 
ma edukacja. Programy edukacyjne stanowià istotny punkt 
wykorzystania Êrodków europejskich – doda∏ marsza∏ek.  
Podczas targów EDUKACJA mo˝na by∏o si´ zapoznaç ze 
wszystkim, co najnowoczeÊniejsze w oÊwiacie i wychowaniu. 
EDUKACJA to nie tylko prezentacja podr´czników i ksià˝ek 
dla uczniów, studentów oraz nauczycieli, ale równie˝ ofer-
ta, która zwiàzana jest z naukà, zdobywaniem wiedzy 
i umiej´tnoÊci.

Robert Siwiec

AGROTECH i EDUKACJA 2009
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Kielecki 
Teatr Tańca 
 Kielecki Teatr Taƒca jest jednym z trzech instytucjo-
nalnych teatrów taƒca  w Polsce. Zadebiutowa∏  spekta-
klem „Uczucia”, którego premiera odby∏a si´ w grudniu 
1995r. na deskach Teatru im. Stefana Jaracza w Olsztynie. 
Poczàtkowo Kielecki Teatr Taƒca by∏ zespo∏em prywat-
nym, nast´pnie od 1998 r. dzia∏a∏ jako stowarzyszenie, by 
od dnia 11 marca 2004 r. uchwa∏à Rady Miasta Kielce staç 
si´ samorzàdowà instytucjà kultury. Zapraszamy na  spo-
tkanie z za∏o˝ycielami Kieleckiego Teatru Taƒca El˝bietà 
Szlufik-Paƒtak i Grzegorzem Paƒtakiem.

 - Taniec by∏ mojà pasjà od wieku przedszkolnego. 
Utwierdzi∏am si´ w przekonaniu, ˝e moje ˝ycie zwià˝´ 
z taƒcem gdy majàç 10 lat oglàda∏am amerykaƒskie musi-
cale. Za∏o˝y∏am swój w∏asny zespó∏ taneczny sk∏adajàcy 
si´ z kole˝anek i zacz´∏am ucz´szczaç na zaj´cia taneczne 
do MDK w Kielcach. Uprawia∏am lekkoatletyk´, gra∏am na 
akordeonie. Gdy mia∏am 15 lat bardzo powa˝nie zacz´∏am 
zajmowaç si´ taƒcem. Nigdy nie czu∏am, ˝e mog∏abym 
z niego zrezygnowaç, nawet przez wiele lat nie interesowa∏o 
mnie nic innego poza teorià, praktykà i pedagogikà taƒca. 
Mia∏am chwil´ g∏´bokiego zwàtpienia przy przekszta∏caniu 
prywatnego Teatru w instytucj´. Walka o to bardzo mocno 
odbi∏a si´ na moim zdrowiu, zastanawia∏am si´ wtedy czy 
warto. Teraz wiem, ˝e by∏o warto - mówi El˝bieta Szlufik-
-Paƒtak dyrektor Kieleckiego Teatru Taƒca. 

   - Taƒczàc w klubie „Witeê” (mia∏em wtedy ok. 15 lat) 
wygra∏em konkursy taƒca disco i to mnie zmotywowa∏o. 
Potem zaczà∏em systematycznie çwiczyç akrobatyk´ 
w klubie „T́ cza” i taniec jazzowy w zespole „Impuls”. 
Miewa∏em momenty za∏amania, kiedy ludzie, którzy mieli 
wp∏yw na rozwój kultury w Kielcach mieli tak zaw´˝one 
horyzonty, ̋ e nie dociera∏y do nich ˝adne argumenty, gdy 
chcieliÊmy rozwijaç taniec sceniczny u nas. MyÊla∏em wte-
dy ˝eby wyjechaç. DziÊ mam satysfakcj´, ˝e uda∏o nam 
si´ zmieniç myÊlenie. To chwilami wi´cej dla mnie znaczy 
od tego co zrobiliÊmy artystycznie. MyÊl´, ˝e zbyt g∏´boko 
zros∏em si´ ju˝ z taƒcem, ˝eby ca∏kiem go zarzuciç, ale je-
stem otwarty na ̋ ycie i mam jeszcze wiele si∏, aby dokonaç 
„rewolucji” - tak swoje artystyczne poczàtki wspomina 
Grzegorz Paƒtak, zast´pca dyrektora KTT.

 - JesteÊcie pedagogami, dzieci w jakim wieku i z jakimi 
predyspozycjami powinny rozpoczynaç nauk´ taƒca?

 - Na to pytanie nale˝y zawsze odpowiadaç przynaj-
mniej w dwóch p∏aszczyznach: rekreacyjnej i zawodo-
wej. Na tej pierwszej nie ma ograniczeƒ. IloÊç rodzajów 
czy stylów taƒca jest niezliczona i ka˝de dziecko (nawet 
doroÊli) mo˝e z powodzeniem rozpoczynaç nauk´ taƒca 
w dowolnym wieku i je˝eli jest ogólnie zdrowe to nie ma 
przeciwwskazaƒ. Bardziej skomplikowana jest edukacja, 
której celem jest wykszta∏cenie zawodowego tancerza. 
Tu olbrzymià rol´ odgrywajà warunki fizyczne, aparycja,
wra˝liwoÊç muzyczna. Przyjmuje si´, ˝e nauk´ powinno 

si´ rozpoczynaç 
oko∏o 10 roku 
˝ycia ale sà przy-
padki, ˝e wybitni 
tancerze zaczy-
nali póêniej. Ta-
lent, oczywiÊcie 
do pewnego 
poziomu, po-
trafi zastàpiç
niedociàgni´cia 
t e c h n i c z n e 
wynikajàce ze 
spóênionej eduka-
cji. Najwa˝niejsze 
jednak, by po-
ziom nauczycieli 
by∏ taki, aby nie 
zmarnowaç tych 
wczeÊniejszych 
lat pracy dzieci.

 - Najnowszym przedsi´wzi´ciem zespo∏u KTT jest 
film muzyczny „Siedem Bram Jerozolimy”.

 - Mamy wiele satysfakcji, ˝e uda∏o nam si´ znaleêç 
w gronie takich wykonawców przy tak wyjàtkowej okazji, 
jak rocznica urodzin wybitnego kompozytora Krzysztofa 
Pendereckiego. Siedem Bram Jerozolimy by∏o wielkim 
wyzwaniem, mamy poczucie, ˝e wywiàzaliÊmy si´ z nie-
go dobrze. JesteÊmy dumni z naszych tancerzy, ˝e tak 
pi´knie si´ spisali mimo trudów, poniewa˝ w tym czasie 
mieliÊmy wiele wyst´pów i dodatkowych premierowych 
realizacji na zlecenie. Taniec sceniczny wymaga odpo-
wiedniego zaplecza organizacyjnego, które w przypadku 
tej produkcji mieliÊmy zapewnione. Da∏o to komfort arty-
styczny, który pozwala∏ na roz∏o˝enie skrzyde∏ i prac´ ze 
„swobodnà” g∏owà. Dzi´ki temu filmowi znacznie szerzej
zosta∏ pokazany w Polsce taniec jako sztuka wysoka, a nie 
tylko jako popularna rozrywka. Oprócz widowiskowoÊci 
liczy∏ si´ równie˝ detal, dojrza∏oÊç gestu, czystoÊç formy. 
ChcielibyÊmy, aby media otworzy∏y si´ na cz´stsze pre-
zentowanie tego typu taƒca. Przecie˝ czasem lubimy si´ 
zabawiç, a czasem zamyÊliç… Sztuka wy˝sza potrzebuje 
wykreowania, o tym media powinny pami´taç. Mamy 
nadziej´, ˝e nasza publicznoÊç by∏a z nas dumna, a kiel-
czanie, którzy do tej pory jeszcze nie byli na spektaklach 
KTT, zjawià si´ na widowni. Serdecznie zapraszamy.

 - Jakie sà wasze plany, marzenia…

 - Te zawodowe mo˝na zawrzeç w jednym s∏owie 
– stabilnoÊç, to znaczy systematyczny rozwój Teatru bez 
obaw, ˝e zabraknie pieni´dzy na podstawowe, przy-
ziemne sprawy. Powstanie instytucji kultury pod nazwà 
„Kielecki Teatr Taƒca” by∏o naszym marzeniem. Ono si´ 
spe∏ni∏o. Utrzymanie zespo∏u i jego rozwijanie to kolejny 
etap.

Ewa Turas
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 Ju˝ po raz trzeci Urzàd Marsza∏kowski b´dzie or-
ganizatorem Kongresu Stowarzyszeƒ Województwa 
Âwi´tokrzyskiego. Spotkanie z przedstawicielami orga-
nizacji pozarzàdowych dzia∏ajàcych na terenie naszego 
regionu odb´dzie si´ 27 kwietnia w Wojewódzkim Domu 
Kultury w Kielcach.

 „Pozarzàdowe – samorzàd – dobre praktyki” – pod 
takim has∏em odbywa∏ si´ b´dzie tegoroczny Kongres. 
To dobra okazja do przybli˝enia idei dzia∏alnoÊci orga-
nizacji pozarzàdowych oraz pog∏´bienia ich wspó∏pracy 
z Samorzàdem Województwa.
 Podczas Kongresu, przedstawiciele organizacji 
pozarzàdowych b´dà mogli m.in. dowiedzieç si´ na 
temat mo˝liwoÊci skorzystania z funduszy unijnych 
oraz pomocy w organizowanych przez stowarzyszenia 
przedsi´wzi´ciach.

 - G∏ównà jego cz´Êç stanowiç b´dà tematyczne pa-
nele dyskusyjne, które odbywaç si´ b´dà w dwóch gru-
pach. Uczestnicy Kongresu b´dà mogli wziàç tak˝e 
udzia∏ w warsztatach pisania projektów, umiej´tnoÊci 
jak˝e wa˝nej i potrzebnej w dzisiejszych czasach, w do-
bie pozyskiwania Êrodków unijnych – mówi Dariusz 
Detka, dyrektor Biura Komunikacji Spo∏ecznej Urz´du 
Marsza∏kowskiego – organizator Kongresu.
 Podczas imprezy zaprezentujà si´ tak˝e producenci 
produktów regionalnych. Tak wi´c uczestnicy kongresu 
b´dà mogli skosztowaç m.in. s∏odkoÊci z truskawki bu-
skiej faworytki, miodów z Màchocic, produktów z sera 
koziego.
 - Serdecznie zapraszamy do udzia∏u w III Kongresie 
Stowarzyszeƒ Województwa Âwi´tokrzyskiego. Mamy 
nadziej´, ˝e tak jak w latach poprzednich, tak˝e teraz 
b´dzie on miejscem nawiàzywania nowych kontak-
tów i wymiany doÊwiadczeƒ pomi´dzy organizacja-
mi pozarzàdowymi, a Samorzàdem Województwa 
Âwi´tokrzyskiego – dodaje Dariusz Detka.

Opinia
 Adam Jarubas, Marsza∏ek 
Województwa Âwi´tokrzyskiego:
 - Urzàd Marsza∏kowski ju˝ 
po raz trzeci jest organizatorem 
Kongresu Stowarzyszeƒ Wo-
jewództwa Âwi´tokrzyskiego, 
który - w naszym zamyÊle 
– ma byç forum wymiany 
doÊwiadczeƒ i opinii przedsta-
wicieli licznych stowarzyszeƒ 
i organizacji pozarzàdowych 
dzia∏ajàcych w naszym woje-
wództwie.
 Przy wielu okazjach podkreÊlam ogromne zna-
czenie organizacji pozarzàdowych, jako ogniwa 
aktywizujàcego spo∏eczeƒstwo i przyczyniajàcego 
si´ do rozwoju spo∏ecznoÊci lokalnych. Bez sekto-
ra pozarzàdowego trudno by∏oby mówiç o budowie 
spo∏eczeƒstwa obywatelskiego, a jest to przecie˝ cel, 
który nam wszystkim przyÊwieca. Nie sposób te˝ nie 
doceniç ogromnej roli, jakà w spo∏eczeƒstwie majà do 
spe∏nienia spo∏ecznicy dzia∏ajàcy na najró˝niejszych 
polach - od kultury, sportu, turystyki do pomo-
cy spo∏ecznej w∏àcznie. Tak naprawd´ wiele dzie-
dzin ˝ycia nie mog∏oby ju˝ dziÊ funkcjonowaç bez 
aktywnoÊci ludzi skupionych w∏aÊnie ró˝nego typu 
stowarzyszeniach czy fundacjach.
 Doceniajàc ogromne znaczenie dzia∏alnoÊci orga-
nizacji pozarzàdowych Samorzàd Województwa jest 
otwarty na wspó∏prac´ z tym sektorem. Prowadzimy 
jà zresztà od lat, m.in. dofinansowujàc – w ramach
konkursów - ró˝nego typu przedsi´wzi´cia podej-
mowane przez stowarzyszenia i fundacje. Prioryte-
tem Samorzàdu Województwa Âwi´tokrzyskiego jest 
jak najlepsze s∏u˝enie mieszkaƒcom tej ziemi. Je-
stem przekonany, ˝e aktywna polityka polegajàca 
m.in. na wszechstronnej wspó∏pracy z organizacjami 
pozarzàdowymi jest jednym z elementów efektywne-
go zarzàdzania regionem.

„ Pozarządowe
– samorząd 
– dobre praktyki”

W programie:
- Uroczyste rozpocz´cie Kongresu przez Adama Jarubasa, 

Marsza∏ka Województwa Âwi´tokrzyskiego
- Wystàpienia zaproszonych goÊci
- Tematyczne panele dyskusyjne w 2 grupach:

I Grupa - Organizacje z obszaru zdrowia i pomocy 
spo∏ecznej
II Grupa – Organizacje z obszaru edukacji, kultury, 
sportu i turystyki

- Warsztaty pisania projektów
- Degustacja regionalnych produktów

 Poczàtek kongresu godz.10.00
 Zg∏oszenia udzia∏u w kongresie oraz wybra-
nym panelu dyskusyjnym prosimy potwierdziç do 
20 kwietnia 2009 r. Tel. (041) 343 90 39; fax.343 90 40, 
e-mail: sekretariat.bks@sejmik.kielce.pl

M.N. / (sin)
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 „Gadu-Gadu” 
na temat praw 
człowieka
 Ju˝ od ponad roku Pe∏nomocnik Âwi´tokrzyskiego Ko-
mendanta Wojewódzkiego Policji w Kielcach do spraw 
Ochrony Praw Cz∏owieka nadkom. Gerard Bah czuwa 
nad poszanowaniem godnoÊci i przestrzeganiem praw 
zarówno policjantów, pracowników cywilnych policji, 
jak i mieszkaƒców naszego regionu. 

 - Czym zajmuje si´ pe∏nomocnik do spraw ochrony 
praw cz∏owieka?

 - Policjant, który powo∏any jest na takiego pe∏nomocnika 
przede wszystkim ma za zadanie monitorowaç prze-
strzeganie praw cz∏owieka, zarówno przez policjantów 
jak i pracowników cywilnych, wzgl´dem obywateli, któ-
rzy zg∏aszajà si´ po pomoc do Policji. Ale to nie jedyne 
jego zadanie. Ka˝dy pe∏nomocnik pomaga równie˝ 
w rozwiàzywaniu problemów samych policjantów i pra-
cowników policji, czyli wszystkich ludzi zatrudnionych 
w firmie, jakà jest policja.

 - Minà∏ ponad rok, od kiedy Âwi´tokrzyski Komen-
dant Wojewódzki w Kielcach m∏. insp. Miros∏aw Schossler 
powo∏a∏ Pana na swojego pe∏nomocnika. Z jakimi proble-
mami najcz´Êciej zg∏aszajà si´ pracownicy Policji? 

 - JeÊli chodzi o policjantów sà to g∏ównie problemy 
dotyczàce ich kontaktów z prze∏o˝onymi,  s∏u˝by w dni 
wolne i wynikajàcych z tego tytu∏u nadgodzin. JeÊli zaÊ cho-
dzi o pracowników cywilnych to ich problemy zwiàzane sà 
równie˝ g∏ównie z uprawnieniami wynikajàcymi z kodek-
su pracy, który obowiàzuje ich, pomimo ˝e sà oni zatrud-
nieni w policji. MyÊl´, ˝e dzi´ki powo∏aniu pe∏nomocnika 
do spraw ochrony praw cz∏owieka coraz cz´Êciej policjan-
ci zaczynajà odwa˝nie mówiç o tym, co ich boli, co im si´ 
nie podoba i co chcieliby zmieniç w swojej pracy. Cz´sto 
wspólnie z psychologami z Sekcji Psychologów KWP 
w Kielcach jeêdzimy po komendach powiatowych i szko-
limy policjantów. Mówimy im o tym, jakie majà prawa 
i przypominamy, ˝e ka˝dego cz∏owieka nale˝y traktowaç 
z godnoÊcià. To podnosi nie tylko ich poziom wiedzy, ale 
tak˝e poziom wartoÊci jako ludzi. MyÊl´, ˝e oprócz tego, 
˝e to oni stajà na stra˝y praw innych osób równoczeÊnie 
zaczynajà mieç ÊwiadomoÊç, ˝e jest tak˝e ktoÊ, kto stoi na 
stra˝y ich praw. 

 - Na co dzieƒ, niejako z „urz´du” zajmuje si´ Pan 
ochronà godnoÊci policjantów i pracowników policji, 
a czy osoby spoza tej instytucji równie˝ mogà si´ do Pana 
zwróciç z proÊbà o pomoc?

 - OczywiÊcie, ˝e tak. Jestem przede wszystkim poli-
cjantem, dlatego te˝ ka˝dy obywatel mo˝e si´ do mnie 
zg∏osiç ze swoimi problemami dotyczàcymi ∏amania praw 
cz∏owieka. Nie mog´ obiecaç, ˝e wszystkie z nich b´d´ 

w stanie rozwiàzaç. Cz´sto zdarza si´ tak, ˝e  komuÊ nie 
mog´ pomóc poniewa˝ inne instytucje, a nie policja, sà 
do tego powo∏ane.  Mog´ za to obiecaç, ˝e nigdy nikogo 
nie „odeÊl´ z kwitkiem”. Zawsze staram si´ udzieliç po-
rady bàdê te˝ skierowaç danà osob´ do odpowiedniej in-
stytucji, która wiem, ˝e b´dzie w stanie komuÊ takiemu 
pomóc.

 - Jednym z Pana pierwszych pomys∏ów po obj´ciu 
stanowiska pe∏nomocnika do spraw ochrony praw 
cz∏owieka by∏o uruchomienie numeru na komunikatorze 
internetowym Gadu – Gadu, tak aby wszyscy mogl mieç 
z panem kontakt. W ˝adnej innej komendzie wojewódz-
kiej nie dzia∏a taki numer. Jak narodzi∏ si´ pomys∏? 

 - MyÊl´, ˝e z regu∏y najlepsze rozwiàzania rodzà si´ 
w najprostszy sposób. Tak te˝ by∏o z z tym numerem 
Gadu – Gadu. Powsta∏ on z myÊlà przede wszystkim 
o m∏odych ludziach,  którzy cz´sto majà problem z tym 
aby przyjÊç na policj´ i opowiedzieç o tym co z∏ego dzie-
je si´ w ich ˝yciu. Dzieje si´ tak poniewa˝ taka postawa 
ró˝nie jest postrzegane przez ich otoczenie, Êrodowisko. 
Przez wiele lat pracowa∏em w Wydziale Prewencji. 
Prowadzi∏em i uczestniczy∏em wówczas w spotkaniach 
z m∏odzie˝à. Od kiedy jestem pe∏nomocnikiem do spraw 
ochrony praw cz∏owieka równie˝ staram si´ jak najwi´cej 
czasu sp´dzaç na ró˝nego rodzaju pogadankach, warszta-
tach i wyk∏adach z m∏odzie˝à. To w∏aÊnie podczas takich 
spotkaƒ narodzi∏ mi si´ pomys∏ ˝eby utworzyç w Interne-
cie takie miejsce, gdzie m∏odzi ludzie b´dà mogli w miar´ 
anonimowo dzieliç si´ swoimi problemami. Z mojego 
doÊwiadczenia wynika, ̋ e bardzo cz´sto nie wiedzà oni, co 
mogà zrobiç. Cz´sto nie wiedzà jak sobie z danym proble-
mem czy sytuacjà poradziç albo nie chcà czegoÊ zg∏aszaç 
oficjalnie na policj´. Trzeba jakoÊ do nich dotrzeç i im po-
móc. Temu ma w∏aÊnie s∏u˝yç utworzony przeze mnie 
numer na Gadu – Gadu. Tak naprawd´, kiedy odbieram 
informacj´ od osoby, która do mnie pisze o swoich proble-
mach, nie interesuje mnie, kto do mnie pisze. Interesuje 
mnie problem, z którym ten cz∏owiek si´ do mnie zwraca. 
M∏odzi ludzie postrzegajà Internet, jako coÊ, co ich chro-

nadkom. Gerard Bah
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Najmłodsza 
dziekan
w województwie 
świętokrzyskim
 Dr Agnieszka Piotrowska - Piàtek przyw´drowa∏a 
w nasze strony z Wa∏brzycha, gdzie przysz∏a na Êwiat. Jej 
rodzice po przejÊciu na emerytur´ powrócili w rodzin-
ne strony po∏o˝one na terenie gminy Strawczyn. Dwu-
nastoletnia wówczas pani Agnieszka pozosta∏a wierna 
temu uroczemu zakàtkowi naszej ziemi i przebywa tu 
do chwili obecnej razem z m´˝em oraz synem. Ostatnio 
poch∏ania jà projektowanie i wystrój wn´trz, zarówno 
swojej posesji, jak i znajomych i rodziny. W wolnych 
chwilach uprawia amatorsko sport: jazd´ na rowerze 
oraz p∏ywanie. Z ch´cià odpoczywa przy lekturze, szcze-
gólnie wciàga jà proza Marii Nurowskiej.

 Wy˝szà Szko∏´ Pedagogicznà w Kielcach, a konkretnie 
Nauki Spo∏eczne w Instytucie Zarzàdzania i Marketingu 
ukoƒczy∏a w 1999 r. Przez rok pracowa∏a, jako nauczycielka 
przedmiotów ekonomicznych w jednej z kieleckich szkó∏ 
Êrednich. Od 2000 r. zwiàza∏a si´ Wy˝szà Szko∏à Ekonomii 
i Administracji /obecnie: Wy˝szà Szko∏à Ekonomii i Prawa/.

 W roku 2006 pani Agnieszka na Uniwersytecie ̧ ódzkim 
uzyska∏a stopieƒ naukowy doktora nauk ekonomicznych 
w zakresie nauk o zarzàdzaniu, broniàc prac´: „Wizeru-
nek stacji radiowej jako determinanta wyboru radiowego 
medium reklamowego”. Niespe∏na dwa lata temu zosta∏a 
dziekanem Wydzia∏u Ekonomii Wy˝szej Szko∏y Ekono-
mii i Prawa w Kielcach. Tym samym sta∏a si´ najm∏odszà 
osobà piastujàcà takie stanowisko w naszym wojewódz-
twie, a i na pewno jest w czo∏ówce krajowej.

 Pani doktor jest osobà niezwykle dynamicznà; publiku-
je mnóstwo artyku∏ów, kieruje programami badawczymi, 
a przede wszystkim zajmuje si´ pracà dydaktycznà, której 
poÊwi´ca wiele czasu.
 Nie sposób wyliczyç tu jej wszystkie osiàgni´cia ,dlate-
go opublikujemy tylko niektóre:

- Radio jako medium reklamowe – wybrane aspekty /na 
przyk∏adzie województwa Êwi´tokrzyskiego/, „Handel 
Wewn´trzny”.

- Znaczenie wizerunku stacji radiowej w procesie wyboru 
radiowych mediów reklamowych w Êwietle badaƒ em-
pirycznych, „Marketing i Rynek”,

- Struktura i tendencje rozwojowe radiowego rynku re-
klamowego w Polsce ze szczególnym uwzgl´dnieniem 
aspektów finansowych.

 Ponad to pani doktor bierze udzia∏ w programach na-
uczania na odleg∏oÊç /e – Ekonomia/, a tak˝e w projektach 
badawczych, chocia˝by takich, jak:
- RSI Projekt Rozwoju Regionalnej Strategii Innowacji 

Województwa Âwi´tokrzyskiego poprzez promocj´ 
i monitoring,

- Narodowy Program Foresight Polska 2020,
- Perspektywy RSI Âwi´tokrzyskie/ I etap/.

 - Ostatnio uda∏o si´ nam przeprowadziç dodatkowà 
akredytacj´ kierunku ekonomia, co niezwykle podnios∏o 
nasz presti˝, gdy˝ niewiele uczelni dobrowolnie decyduje 
si´ na poddanie takiej ocenie. Musz´ dodaç, ˝e przy Wy-
dziale Ekonomii uda∏o mi si´ powo∏aç Rad´ Biznesu, co 
b´dzie niewàtpliwie odgrywaç du˝à rol´ w ∏àczeniu nauki 
z praktykà – mówi pani dr A. Piotrowska – Piàtek.

 Niewàtpliwie przed panià dziekan nast´pne wyzwa-
nie: habilitacja. Ale sàdzàc po jej temperamencie oraz za-
pale wkrótce osiàgnie i ten cel.

D.D.

ni przed bezpoÊrednim spotkaniem z policjà oko w oko. 
Bardzo cz´sto zdarza si´ tak, ˝e namawiam piszàcych do 
mnie ludzi, aby jednak zg∏osili si´ bezpoÊrednio na poste-
runek policji. Zach´cam ich do z∏o˝enia oficjalnego zawia-
domienia szczególnie, jeÊli sprawa dotyczy przest´pstwa. 
W wi´kszoÊci przypadków udaje mi si´ przekonaç te oso-
by do tego. 

 - W jaki sposób mo˝na si´ wi´c kontaktowaç przez In-
ternet z Pe∏nomocnikiem Âwi´tokrzyskiego Komendan-
ta Wojewódzkiego w Kielcach do spraw ochrony praw 
Cz∏owieka? 

 - Numer Gadu - Gadu to 11158875. Dzia∏a on codzien-
nie od 7.30 do 15.30. JeÊli jestem akurat niedost´pny, bo 
np. jestem w delegacji s∏u˝bowej, zawsze znajdzie si´ tam 
proÊba o kontakt w sprawach wymagajàcych natychmia-
stowej interwencji z policjà pod numerem 997 lub 112. 
Zazwyczaj jednak na bie˝àco staram si´  odpowiadaç na 
problemy osób, które si´ do mnie za pomocà komunikato-
ra zg∏aszajà.    

na podst. materiałów
Wydzia∏u Komunikacji Spo∏ecznej KWP w Kielcach

oprac. Redakcja
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 Uczniów gimnazjów z województwa Êwi´tokrzyskiego 
zapraszamy do udzia∏u w konkursie „5 lat Polski w Unii 
Europejskiej – jak zmienia si´ mój region”. Celem kon-
kursu jest popularyzacja integracji europejskiej oraz  
upowszechnienie wiedzy o korzystnych zmianach 
zachodzàcych w Êwi´tokrzyskich miastach i gminach 
dzi´ki  unijnemu wsparciu. Kon-
kurs ma tak˝e odpowiedzieç na 
pytanie, jakie pozytywne zmiany 
zasz∏y w ˝yciu m∏odych ludzi, ich 
najbli˝szym otoczeniu, miejscu na-
uki i wypoczynku. Na prace czeka-
my do 15 kwietnia.

 Prace konkursowe mogà mieç 
form´: pracy pisemnej w formie  
eseju, pracy plastycznej w formie 
plakatu, prezentacji multimedialnej 
lub fotoreporta˝u. Wykonane indy-
widualnie lub w zespo∏ach. Wycho-
wawców klas prosimy o zach´cenie 
m∏odzie˝y do podzielnia si´ obser-
wacjami z 5-letniej obecnoÊci w Unii 
Europejskiej. Uroczyste wr´czenie 
nagród laureatom konkursu prze-
widziane jest na poczàtku maja, 
podczas obrad Sejmiku Dzieci´cego. 
Przedsi´wzi´cie to b´dzie jednym 
z elementów obchodów 5.rocznicy 
przystàpienia Polski do Unii Euro-
pejskiej. Na zwyci´zców czekajà 
atrakcyjne nagrody.

Otwarci na Europ´
 Czes∏aw Siekierski, pose∏ do 
Parlamentu Europejskiego z wo-
jewództwa Êwi´tokrzyskiego: 

 - Goràco zach´cam gimnazja-
listów do udzia∏u w konkursie „5 
lat Polski w Unii Europejskiej – jak 
zmienia si´ mój region”. Ka˝dy 
sposób popularyzacji dzia∏aƒ 
Unii Europejskiej jest niezwykle 
wa˝ny. Jestem g∏´boko przeko-
nany, a wynika to z moich wielo-
krotnych spotkaƒ z m∏odzie˝à szkolnà, ˝e w∏aÊnie m∏odzi 
ludzie to grupa najbardziej mobilna, najbardziej otwarta 
na Europ´ i na Êwiat. MyÊl´ te˝, ˝e dostrzegajàca pozy-
tywne zmiany, które zachodzà w Polsce i w wojewódz-
twie Êwi´tokrzyskim dzi´ki funduszom pomocowym 
z Unii Europejskiej. Ju˝ dziÊ w wielu miejscach regionu 
widaç nowe drogi, zmodernizowane szko∏y, biblioteki czy 
obiekty sportowe i pojawiajà si´ na nich tablice z informa-
cjami, ˝e inwestycje te zosta∏y dofinansowane z funduszy
unijnych. To jeden z pozytywnych elementów integracji, 

drugi – to w∏aÊnie otwartoÊç na Êwiat, przejawiajàca si´ 
choçby w dzia∏alnoÊci szkolnych klubów europejskich 
i w udziale w unijnych programach adresowanych do 
m∏odzie˝y. 

 Zawsze powtarzam, ˝e aby móc skorzystaç z tego co 
daje Unia, m∏ode pokolenie musi byç wykszta∏cone, kre-
atywne i otwarte na Europ´ i Êwiat. Poniewa˝ tylko tacy 
m∏odzi ludzie dadzà sobie rad´ w konkurencyjnej Euro-
pie. A temu s∏u˝à m.in. takie konkursy, jak ten og∏oszony 
przez Urzàd Marsza∏kowski. Sam zresztà prowadzi∏em 
akcj´ „Europa dla m∏odzie˝y”, na którà sk∏ada∏y si´ setki 
spotkaƒ z m∏odzie˝à szkolnà, konferencje a tak˝e przy-
gotowane w du˝ym nak∏adzie specjalne wydawnictwo 
„Europa dla m∏odzie˝y”, które trafi∏o do m∏odych ludzi.
A wszystko to s∏u˝y∏o poznaniu Unii Europejskiej - jej hi-
storii, instytucji, sposobu dzia∏ania. Ale tak˝e pozyskaniu 
choçby takich informacji, jak z którego programu unij-
nego skorzystaç, by wyjechaç na nauk´ j´zyka czy stu-
dia zagraniczne. Im wi´cej wiemy, tym bardziej jesteÊmy 
otwarci, tym lepiej potrafimy korzystaç z mo˝liwoÊci ja-
kie daje nam cz∏onkostwo w Unii Europejskiej.

 Organizatorem konkursu jest Biuro Komunikacji 
Spo∏ecznej Urz´du Marsza∏kowskiego Województwa 
Âwi´tokrzyskiego w Kielcach. Regulamin konkursu znaj-
duje si´ na stronie internetowej www.sejmik.kielce.pl

M.N. / (sin)

Konkurs dla gimnazjalistów
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Konkurs
 Dzi´kujemy Paƒstwu za udzia∏ w naszym konkursie 
znajomoÊci naszego pi´knego regionu!  WÊród popraw-
nych odpowiedzi wylosowaliÊmy trójk´ zwyci´zców. Oto 
oni: Stanis∏aw Zapa∏a ze Szczukowic, Krzysztof ˚o∏àdek 
z Kielc oraz Marian Bednarski z ¸opuszna.

 Serdecznie gratulujemy doskona∏ej znajomoÊci wojewódz-
twa  Êwi´tokrzyskiego! Nagrody wyÊlemy Paƒstwu pocztà.

 A oto poprawna odpowiedê: zdj´cie zamieszczo-
ne w numerze 25 „Naszego Regionu” przedstawia∏o 
oczywiÊcie wn´trze Muzeum Henryka Sienkiewicza 
w Obl´gorku – jadalni´.

 Zapraszamy do udzia∏u w kolejnej edycji konkursu.  
Oto pytanie: wn´trze jakiego obiektu w naszym regionie 
przedstawia zamieszczona obok fotografia?

 Odpowiedzi nale˝y nadsy∏aç do 22 kwietnia 2009 r. na 
adres poczty elektronicznej: nasz.region@sejmik.kielce.pl 
lub listownie: Biuro Komunikacji Spo∏ecznej, Urzàd 
Marsza∏kowski Województwa Âwi´tokrzyskiego, Al. IX 
Wieków Kielc 3, 25-516 Kielce.

 SpoÊród poprawnych odpowiedzi rozlosujemy nagrody!
 ˚yczymy powodzenia!

R.S.

Regionalni 
zapaleńcy
 „Kurier Mas∏owski” to kolejna gazeta samorzàdowa, 
którà prezentujemy w naszym cyklu. W tym roku pismo 
Êwi´tuje 10.lecie istnienia.

 „Ojcami chrzestnymi” Kuriera byli Marian Zarzycki, 
dyrektor Gminnego OÊrodka Kultury i Sportu oraz ów-
czesny wójt Mas∏owa Stanis∏aw Stachura.

 - Pierwszy numer naszego pisma ukaza∏ si´ w lu-
tym 1999 roku – wspomina Marian Zarzycki, redaktor 
naczelny gazety. Przez ca∏y czas realizuje jednak swój 
najwa˝niejszy cel: informowanie mieszkaƒców gminy 
o dzia∏alnoÊci samorzàdu i wszystkich wa˝nych dla lokal-
nej spo∏ecznoÊci wydarzeniach.

 - Gazeta s∏u˝y promocji gminy, jest êród∏em informa-
cji o bie˝àcej dzia∏alnoÊci Urz´du Gminy, zamierzeniach 
w∏adz. Du˝o miejsca poÊwi´camy tak˝e wydarzeniom 
kulturalnym i sportowym. Prezentujemy tak˝e twórczoÊç 
naszych mieszkaƒców. Jest równie˝ kàcik kulinarny, cytat 
i humor miesiàca – dodaje Marian Zarzycki.

 Gazeta jest miesi´cznikiem, ukazuje si´ w nak∏adzie 
tysiàca egzemplarzy. Bezp∏atnie mo˝na jà otrzymaç 
w punktach handlowych i placówkach oÊwiatowych na 
terenie gminy.

 „Kurier Mas∏owski” liczy 12 stron, jest bogato ilustro-
wany.  Autorami artyku∏ów sà pracownicy Gminnego 
OÊrodka Kultury i Sportu. Jest ch´tnie czytany przez 
mieszkaƒców, nic wi´c dziwnego, ˝e redaktor naczelny 
gazety rozwa˝a zwi´kszenie jego nak∏adu.

M.N.
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 O tym, ˝e wchodzenie w g∏´bszà za˝y∏oÊç z osobami 
majàcymi sk∏onnoÊci kryminalne niesie ze sobà ryzyko 
rozczarowania – wiedzà nawet dzieci. Dlatego szczególne 
zdumienie budzi fakt, ˝e w ostatnim czasie prasa donios∏a 
o ra˝àcym przypadku zlekcewa˝enia tej prawid∏owoÊci. 
Szok doznany przez czytelników móg∏by byç od biedy 
uznany za reakcj´ nieadwaktnà, a nawet histerycznà, gdy-
by omawiany przypadek dotyczy∏ dziecka w∏aÊnie. Jednak 
incydent dotyczy osoby zupe∏nie doros∏ej, doÊwiadczonej 
˝yciowo i – jakkolwiek to zabrzmi – reprezentujàcej elit´. 
Mo˝e nie elit´ intelektualnà, ale zawsze elit´.

 Otó˝ sprawa dowodzàca jak niebezpieczne mo˝e byç 
fraternizowanie si´ z ∏obuzami dotkn´∏a boleÊnie nieja-
kiego Micha∏a WiÊniewskiego. Powiedzmy co nast´puje: 
ów wybitny twórca nurtu pieÊni zaanga˝owanej, De-
miurg wyszukanej frazy i poetyckich konstatacji, oficjalnà 
decyzjà sàdu dosta∏ wyrok za pope∏nienie plagiatu.

 Wszystko, jak donosi prasa, zacz´∏o si´ w 1998 ro-
ku. W zak∏adzie karnym w Potulicach wystàpi∏ zespó∏ Ich 
Troje. Po koncercie Micha∏ WiÊniewski rozmawia∏ z jed-
nym z kryminalistów - skazanym na 25 lat za podwój-
ne zabójstwo Piotrem Bogdanowiczem. Ów przekaza∏ 
artyÊcie plik maszynopisów ze swoimi wierszami. Wymie-
nili si´ tak˝e adresami i telefonami. I na tym ta krótka (na 
razie) znajomoÊç si´ zakoƒczy∏a.

 Trzy lata póêniej Piotr Bogdanowicz przypadkiem 
us∏ysza∏ w radiu piosenk´ Ich Troje „Jeanny - end of the 
story” i rozpozna∏ w niej swój wiersz. Wi´zieƒ podjà∏ bez-
czelne, choç zakoƒczone fiaskiem, próby telefonicznego 
skontaktowania si´ z artystà. Niestety; po dwóch latach 
jego awanturnicze dzia∏ania znaczàco przybra∏y na sile - 
bezczelnie skierowa∏ spraw´ o plagiat do sàdu. Kilka dni 
temu ∏ódzki sàd zdecydowa∏, ˝e WiÊniewski musi zap∏aciç 
70 tysi´cy z∏otych i wycofaç wszystkie p∏yty na których 
umieszczono piosenk´. Tyle fakty. 

 Co najmniej kilka szczegó∏ów tej sprawy wartych jest 
zasygnalizowania. Przede wszystkim: pora˝a wprost gi-
gantyczna naiwnoÊç artysty WiÊniewskiego. Ów w∏aÊciciel 
niezliczonych iloÊci nypli, gwoêdzi i gaz-rurek noszonych 
na twarzy (wy∏àcznie na skutek szlachetnego imperaty-
wu umartwiania) z franciszkaƒskà wprost naiwnoÊcià 
uwierzy∏ podwójnemu mordercy. Uwierzy∏, ˝e przyjmujàc 
od Bogdanowicza plik maszynopisów, uczyni mu ogromnà, 
nieprzeliczalnà na najwi´ksze nawet pieniàdze, radoÊç. Jako 
cz∏owiek skromny nie dopuÊci∏ co prawda do uca∏owania 
przez wi´ziennego wierszoklet´ swoich stóp i d∏oni (obla∏ 
si´ przy tym stosownym, symbolizujàcym wewn´trznà 
p∏ochoÊç, rumieƒcem), pewien by∏ przecie˝ jednak, ˝e 
swoim gestem ul˝y wieloletniej, bàdê co bàdê, odsiad-
ce skazanego. Wierzy∏, ˝e przyjmujàc od osadzonego plik 
wyÊwiechtanych maszynopisów zasia∏ w jego sercu dobro, 
wdzi´cznoÊç, a wi´zienny rygor uczyni∏ mniej strasznym. 
Niestety, w swej prostodusznoÊci – jak to przewa˝nie czynià 
wra˝liwi artyÊci z g∏owami w chmurach - wierzy∏ naiwnie.

 Bandzior nie mia∏ naj-
mniejszych skrupu∏ów, 
by dobre serce Micha∏a 
WiÊniewskiego wyko- 
rzystaç. Us∏yszawszy 
trzy lata póêniej w radiu 
„Jeanny - end of the sto-
ry”, miast z wdzi´cznoÊci 
natychmiast odmówiç litani´ przed wiszàcà nad pryczà 
fotografià swego dobrodzieja, oÊmieli∏ si´ wydzwaniaç 
i zawracaç piosenkarzowi gitar´. Miast ze wzruszenia 
za∏kaç nad ogromem sp∏ywajàcego naƒ szcz´Êcia, zaczà∏ 
pisaç pozwy. Miast w trybie nag∏ym udaç si´ na spacerniak 
z dzi´kczynnà pielgrzymkà, jà∏ domagaç si´ finansowego
zadoÊçuczynienia. Pod∏oÊç ludzka nie zna granic. Pod∏oÊç 
ludzka, ˝e si´ tak wyra˝´, keine grenzen.

 Na szcz´Êcie omawiana sprawa, jakkolwiek 
przygn´biajàca, mroczna i odbierajàca wiar´ w sens czy-
nienia dobra – posiada te˝ aspekty jaÊniejsze. Otó˝, jak 
si´ okazuje, bolesnà pomy∏k´ wymiaru sprawiedliwoÊci 
i nakaz zap∏acenia 70 tysi´cy z∏otych wi´êniowi Piotro-
wi Bogdanowiczowi nasz ognistow∏osy bohater przyjà∏ 
m´˝nie. OÊwiadczy∏ oto wprost i bez ogródek, ˝e ˝adnej 
kasy kryminaliÊcie nie zap∏aci. ˚e woli nawet iÊç do 
wi´zienia, ni˝ dzieliç si´ ci´˝ko zarobionymi pieni´dzmi 
ze skazaƒcem-grafomanem. 

 Ta decyzja – sama w sobie odwa˝na i podziwu godna 
– mo˝e urodziç daleko idàce konsekwencje dramaturgicz-
ne. Bo wyobraêmy sobie, ˝e artysta s∏owa dotrzymuje. 
˚e odmawia zap∏acenia Bogdanowiczowi odszkodowa-
nia i efekcie naprawd´ trafia za kraty. A jeÊli Êlepe si∏y 
przyrody sprawià, ˝e trafi do zak∏adu karnego w Potuli-
cach? A jeÊli zrzàdzeniem haniebnego losu lub wskutek 
z∏oÊliwoÊci s∏u˝by wi´ziennej trafi do celi Piotra Bogda-
nowicza? Jakie b´dzie ich pierwsze spotkanie? Pierwsza 
myÊl? Pierwsze s∏owa? Czy Micha∏ WiÊniewski da si´ 
ub∏agaç podwójnemu mordercy i przyjmie zaproszenie 
na szklanic´ wi´ziennego czaju? Albo w przyp∏ywie chwi-
lowej melancholii wybaczy Piotrowi B. finansowe ˝àdania 
i ∏agodnym, niewymuszonym gestem po˝yczy mu nieco 
czerwonej farbki do w∏osów?

 A mo˝e b´dzie zupe∏nie inaczej? Mo˝e le˝àc podczas 
bezsennych nocy na pryczach, s∏uchaç b´dà tylko swo-
ich oddechów i uk∏adaç plan zemsty na wspó∏lokatorze? 
Mo˝e g∏ow´ i dusz´ Micha∏a op´ta demon odwetu 
i pocznie w  odosobnieniu ostrzyç na okiennej kracie 
wi´ziennà ∏y˝k´? Mo˝e ka˝da z tych strasznych nocy 
b´dzie ogranicza∏a si´ do szaleƒczego wyczekiwania a˝ 
ten drugi w koƒcu zaÊnie? 

 Jak b´dzie naprawd´ i jak ta historia si´ zakoƒczy – nie 
wiem. Wiem jednak na pewno, ˝e w ˝aden sposób do-
brze zakoƒczyç si´ nie mo˝e. Z∏e ziarno zosta∏o rzuco-
ne, kwaÊna ˝ó∏ç pocz´∏a wzbieraç. Zresztà, zgódêmy si´, 
70 tysi´cy te˝ nie torba sieczki.

 A nie mówi∏em ˝eby nie zadawaç si´ z ∏obuzami? Daw-
no to mówi∏em.

So∏tys Julian

Przychodzi radny do radnego, czyli…

Keine grenzen!
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 W naszym kàciku kulinarnym prezentujemy kolejny 
Êwi´tokrzyski  przysmak – tym razem produkt, który nie 
jest, niestety, powszechnie stosowany w polskich kuch-
niach, a szkoda, bo trudno o przecenienie jego walorów 
zdrowotnych i smakowych. Piƒczowski olej z lnicy zosta∏ 
pozytywnie zaopiniowany przez Polskà Izb´ Produktu 
Regionalnego oraz Lokalnego i Rad´ ds. Produktu Trady-
cyjnego i Regionalnego Województwa Âwi´tokrzyskiego 
i 30 paêdziernika 2008 roku zosta∏ wpisany na List´ Pro-
duktów Tradycyjnych w kategorii „Oleje i t∏uszcze”.

 Piƒczowski olej z lnicy jest wyrabiany na terenie po-
wiatu piƒczowskiego, w szczególnoÊci na terenie gmin 
Piƒczów, Kije oraz w na terenie niektórych so∏ectw gmin 
Z∏ota i Dzia∏oszyce. Uprawa lnicy nie wymaga dobrych 
gleb. Wymaga gleb rolniczo gorszych, wykszta∏conych 
na piaskach gliniastych lub s∏abo gliniastych, komplek-
su ˝ytniego, które wyst´pujà w∏aÊnie na obszarze gminy 
Piƒczów i stàd nazwa produktu - „piƒczowski olej z lni-
cy”. Specyficzne warunki klimatyczno - glebowe gmi-
ny Piƒczów wynikajàce z po∏o˝enia nadajà produktowi 
specjalne walory smakowe i w∏aÊciwoÊci chemiczne wy-
korzystywane do celów technicznych, leczniczych oraz 
spo˝ywczych. 
 Od kilkudziesi´ciu lat, jeszcze przed II wojnà Êwiatowà 
na po∏udniu powiatu piƒczowskiego we wsiach Kozubów, 
Zagórzyce, Orkanów, Sadek, Rudawa, M∏odzawy Du˝e 
i Ma∏e, Zakrzów, Gacki, Bogucice, Dzierà˝nia  uprawiano 
lniank´  (lnic´) i wykorzystywano jà wówczas jako jedyne 
êród∏o t∏uszczu pochodzenia roÊlinnego. Olejarni na tym 
terenie by∏o sporo; jedna we wsi lub jedna na kilka wsi. 
Do dziÊ zachowa∏y si´ niektóre z nich.
 Walory smakowe piƒ- 
czowskiego oleju z lnicy 
spowodowa∏y, ˝e lnianka 
uprawiana jest na terenie po-
wiatu jeszcze do dnia obecne-
go. Specyficzny smak i zapach
oleju wynika z warunków gle-
bowych i klimatycznych Poni-
dzia, oraz opanowanej techniki  
t∏oczenia polegajàcej na deli-
katnym podgrzaniu przemie-
lonych nasion, nadajàcy spe-
cyficzny smak i zapach oleju.
W przeprowadzonych na te-
renie powiatu piƒczowskiego 
wywiadach etnograficznych
mieszkaƒcy potwierdzajà, 
˝e w latach 50 - tych XX wie-
ku lnianka zosta∏a wyparta 
przez lepiej plonujàcy rze-
pak. Uprawa lnianki najpierw 
ograniczy∏a si´ do niewielkich 
powierzchni, potem do upra-
wy w kilkunastu gospodar-
stwach, dziÊ uprawiana jest 

Regionalne specjały (21):
„Pińczowski olej z lnicy”

przez smakoszy i ze wzgl´du na tradycj´ spo˝ywania ole-
ju w Wigili´ Bo˝ego Narodzenia. Smakosze oleju kupujà 
go dziÊ na targu i bezpoÊrednio u  producenta, który zna 
bardzo dobrze proces t∏oczenia i nie (psuje) miesza oleju 
z lnicy z olejem rzepakowym.
 Zastosowanie oleju z lnicy pozostaje nie zmienione 
od stuleci. By∏ i jest do dziÊ stosowany do potraw okre-
su wielkiego postu i potraw Êwiàtecznych. Jest to produkt 
stosunkowo tani w porównaniu do innych tego typu wy-
robów. W starych przepisach podawanych ustnie zaleca-
ny do okraszania ziemniaków, klusek, kapusty, podawany 
z cebulkà, u˝ywany równie˝ do sma˝enia pàczków i racu-
chów. Zofia Kubicka mieszkajàca w Paw∏owicach w jed-
nym z wywiadów mówi∏a: „ Piƒczowski olej z lnicy jadano 
z chlebem, z cebulà , stosowano jako okrasa do ziemniaków, do 
barszczu, omasta do pierogów, kapusty, do sma˝enia pàczków, 
racuchów, duszenia cebuli”
 Olej z lnicy i wykorzystanie w regionalnych przepi-
sach opisuje Regina Kobierska w artykule „Poznajemy 
Âwi´tokrzyskie Smaki – Smaki Ponidzia” zawartym w wy-
dawnictwie „AktualnoÊci Rolnicze”. 

Kapusta z grochem „Bidula„

Sk∏adniki:
1kg kapusty kiszonej
40 dag grochu
3 g∏ówki cebuli
4 ∏y˝ki oleju z lnicy lub oliwy
5 ziemniaków
Majeranek, pieprz i sól do smaku

R.S.
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O˝arów: „dzielna Klotylda”
 Herb O˝arowa przedstawia w po-
lu z∏otym god∏o herbu Rawicz: na 
kroczàcym niedêwiedziu czarnym 
siedzàca panna, z rozpostartymi ra-
mionami, w czerwonej szacie i z∏otej 
koronie na g∏owie. Pierwsze histo-
ryczne potwierdzenie istnienia her-
bu Rawicz pojawi∏o si´ w roku 1109 
za panowania Boles∏awa Krzywoustego. Herb pochodzi 
z Lotaryngii, gdzie wyst´puje od 1003 roku. Najbardziej 
rozpowszechniony by∏ na ziemi sandomierskiej, rawskiej, 
krakowskiej, lubelskiej, a po unii horodelskiej na Litwie. 
Herbem piecz´towa∏o si´ 111 rodów. Mi´dzy innymi: 
Bocheƒscy, Dembiƒscy, Giedygo∏dowicze, Niemcewicze, 
O˝arowscy, Przyjemscy. Herbem tym piecz´towa∏ si´ 
tak˝e za∏o˝yciel miasta O˝arów - Józef O˝arowski.
 Powstaniu herbu Rawicz towarzyszy niezwyk∏a le-
genda. Oto ona: król angielski Kanut Wielki, syn Swenona I 
i Sygrydy, córki Mieszka i Dàbrówki, mia∏ dwoje dzieci: syna 
Swenona i córk´ Klotyld´. Po Êmieci ojca Swenon odziedziczy∏ 
tron angielski z obowiàzkiem wyposa˝enia siostry Klotyldy. Kie-
dy zaÊ do Londynu zacz´li si´ zje˝d˝aç dziewos∏´by (dziewos∏´b 
= swat), dopytujàc si´ o r´k´ Klotyldy dla swych monarchów, 
Swenon nie chcia∏ zezwoliç siostrze na zamà˝pójÊcie, aby nie 
potrzebowa∏ wyp∏aciç jej ojcowskim testamentem przyzna-
nego posagu. Za radà zbrodniczych swych s∏u˝alców usunà∏ 
siostr´, wrzucajàc jà do klauzy g∏odzonego niedêwiedzia, któ-
ry ju˝ nieraz zast´powaç musia∏ miejsce kata, w Londynie zaÊ 
rozszerzono wieÊç, ˝e pi´kna Klotylda, zabrawszy klejnoty, 
opuÊci∏a Angli´. Po szeÊciu dniach, kiedy Swenon mniema∏, ˝e 
Klotylda ju˝ doszcz´tnie po˝arta, okrutnik wys∏a∏ swego zaufa-
nego s∏ug´ do jamy niedêwiedziej, aby na pamiàtk´ po siostrze 
przyniós∏ mu w∏osy z jej g∏owy. Jakie by∏o jednak zdziwienie 
s∏ugusa, kiedy otworzywszy drzwi klauzy, zauwa˝y∏ dziewic´ 
˝ywà i zdrowà, a niedêwiedzia-olbrzyma ∏aszàcego si´ potulnie 
u jej stóp. Przera˝ony porzuci∏ klucze i pobieg∏ czym pr´dzej do 
króla, aby oznajmiç mu, na co w∏asnymi oczyma patrza∏. Kró-
lewna, wepchni´ta do jamy dzikiego zwierza, pad∏a bezw∏adnie 
na kolana i w strachu Êmiertelnym b∏aga∏a Stwórc´ wszechmoc-
nego o ∏ask´, o litoÊç. Bóg mi∏osierny wys∏ucha∏ goràcà proÊb´ 
niewinnej dziewicy, a skutkiem by∏ obraz, jaki przedstawi∏ si´ 
pos∏aƒcowi królewskiemu. Po odejÊciu s∏ugi Klotylda, dosiad∏szy 
niedêwiedzia, okie∏znanego w cugle z jej z∏otych wst´g, zajecha∏a 
przed pa∏ac królewski. Swenon, widzàc naoczny cud, pad∏ przed 
siostrà na kolana, ˝ebrzàc o przebaczenie. Klotylda przebaczy∏a 
wspania∏omyÊlnie bratu z zastrze˝eniem jednak, ˝e wyda jà na-
tychmiast za drogiego jej ksi´cia Lotaryƒskiego.

 Sta∏o si´ wed∏ug ˝yczenia królewny. Szcz´Êliwe 
ma∏˝eƒstwo Bóg obdarzy∏ siedmiu synami, których kilka 
poszuka∏o sobie ˝on i miejsca zamieszkania po ró˝nych 
krajach. Dwóch synów Klotyldy przysz∏o równie˝ do Pol-
ski i obrawszy sobie pod Rawà stanowiska, od niej her-
bowi swemu nadali przezwisko - Rawicz, a na wiecznà 
pamiàtk´ cudownego wybawienia matki umieÊcili w her-
bie swoim dziewic´ z koronà na g∏owie, siedzàcà na czar-
nym niedêwiedziu.

Pacanów: „Ja Maur, aczkolwiek niegodny”
Herbem gminy Pacanów nie jest, jak 
wydaje si´ niektórym, postaç Kozio∏ka 
Mato∏ka, lecz Âwi´ty Marcin na koniu 
dzielàcy si´ p∏aszczem z ubogim. Âw. 
Marcin, patron koÊcio∏a pacanowskiego 
od 1110 roku wyst´powa∏ na piecz´ciach 
miasta Pacanowa od Êredniowiecza do 
oko∏o 1831 roku. 
 Najstarszym dokumentem potwierdzajàcym istnienie 
tej osady i okolicznych wsi jest akt erekcji koÊcio∏a pod we-
zwaniem Êw. Marcina w Pacanowie, pochodzàcy z lat 1110 
- 1117 a wydany przez biskupa Maura. „Ja Maur, biskup kra-
kowski, aczkolwiek niegodny, sk∏adam Bogu i b∏ogos∏awionemu 
Marcinowi dla poÊwi´conego mu koÊcio∏a dziesi´ciny z wsi, 
w której ten˝e koÊció∏ si´ znajduje oraz dziesi´ciny tak˝e z ˚abca, 
Zgórska, Niegos∏awic, Górowa, Gorzakowa, i Szczeglina, a tak˝e 
z Kwasowa, który jest cz´Êcià Mangolda. Siemian zaÊ, patron, 
daje karczm´ w tej wsi, dziesi´ciny z ryb, dziesi´ciny z cielàt, 
dziesi´ciny z jagniàt, dziesi´ciny z prosiàt, dziesi´ciny z serów. 
Kto to zmieni b´dzie ob∏o˝ony klàtwà!”
Pierwszym znanym z dokumentów w∏aÊcicielem tych oko-
lic jest w∏aÊnie wymieniony w akcie erekcji Siemian (Se-
minian, Siemianus), pochodzàcy prawdopodobnie z rodu 
Nagodziców (od zawo∏ania „Na gody”) herbu Koêlarogi. 
15 sierpnia 1219 roku biskup krakowski Iwo Odrowà˝ na 
proÊb´ komesa Pakos∏awa odnowi∏ akt erekcji koÊcio∏a. 
Pacanów otrzyma∏ prawa miejskie od Boles∏awa Wstydli-
wego w 1265 roku. Niestety, nie zachowa∏ si´ dokument 
lokacyjny. Znamy go jedynie ze streszczenia zawartego 
w potwierdzeniu przywilejów miejskich przez Zygmunta 
III Waz´ z 26 lutego 1603 roku. „...Pierwszy przywilej na pewno 
przez Boles∏awa Xi´cia Krakowskiego Roku Paƒskiego 1265 dany, 
ten˝e Boles∏aw Xià˝´ wspomniane miasto i jego mieszkaƒców 
od wszelkiego prawa Polskiego i jego s´dziów uwolni∏, a og∏osi∏ 
w prawie Teutoƒskim i sàdowi wójtowskiemu przypisa∏...” 
W 1279 roku mia∏a miejsce wtórna lokacja praw miej-
skich dla Pacanowa. Jak podaje tradycja, Êw. Kinga, 
˝ona Boles∏awa odwiedzi∏a Pacanów i znajdujàcy si´ 
wtedy w mieÊcie szpital dla tr´dowatych. Pod koniec 
XIII wieku miasto stanowi∏o bezpoÊrednie zaplecze 
gospodarcze Krakowa, z którym mieszczaƒstwo pa-
canowskie utrzymywa∏o ju˝ w XIV wieku o˝ywione 
kontakty handlowe, a wielu jego przedstawicie-
li przenios∏o si´ na sta∏e do stolicy kupujàc tam domy. 
W 1433 roku w Nowym MieÊcie Korczynie król W∏adys∏aw 
Jagie∏∏o potwierdza prawa magdeburskie (teutoƒskie) dla 
Pacanowa: „Tak˝e samo Miasto (Pacanów) w swoich granicach 
istniejàce, wzd∏u˝ i wszerz wyró˝nione i ograniczone, z prawa 
Polskiego na prawo Teutoƒskie, które Magdeburskimi si´ zwà, 
przeniesione jest...” Król Jagie∏∏o zwolni∏ mieszkaƒców od 
p∏acenia 2 groszy podatku, potwierdzi∏ targ w czwartek 
i 3 jarmarki: na Wniebowstàpienie, na Bo˝e Cia∏o i na Êw. 
Marcina (pokrywa∏ si´ z dniem odpustu parafialnego).

oprac. R.S.


